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II. Kongres Zveze sindikatov
Jugoslavije bo j" 7- oktobra v Zagrebu

V Sloveniji bomo izvolili okrog 150 delegatov
Dne 23.—25. januarja 1945, ko je bila 

večina Jugoslavije že osvobojena, je bila 
v Beogradu prva vsedržavna sindikalna 
konferenca, ki je imela značaj ustanov
nega kongresa Enotnih sindikatov Ju
goslavije. Po treh in pol letih, 24.—28. 
oktobra 1948, je bil I. kongres ESZDNJ 
v Beogradu, na XIV. plenumu CO ZSJ 
pa je bil sprejet sklep, da bo II. kongres 
Zveze sindikatov Jugoslavije 6.—7. okto
bra t. 1. v Zagrebu.

Od ustanovitve Enotnih razrednih de
lavskih sindikatov Jugoslavije je poteklo 
nad 6 let oziroma 10 let, če upoštevamo, 
da je bil delavski razred Jugoslavije 
pod vodstvom svoje avantgardne Par
tije nosilec naše ljudske revolucije. V 
tem času se je v temeljih spremenila 
družbena struktura Jugoslavije. Delav
ski razred je postal nosilec ljudske 
oblasti in v zadnjem času tudi gospodar 
lastne proizvodnje. Naš delavski razred 
in z njim vse delovne množice Jugosla
vije so v tem času dosegli pod vodstvom 
Centralnega komiteja KPJ in tovariša 
Tita toliko pomembnih uspehov in zmag 
in če upoštevamo, pod kako težkimi 
pogoji, da nam upravičeno zavidajo in 
občudujejo vse napredne in demokra
tične množice sveta. Porušeno domovino 
smo obnovili skoro ob koruznem kruhu; 
nacionalizirali smo proizvodna sredstva 
in s tem odpravili izkoriščanje človeka 
po človeku; močno smo razširili in utr
dili socialistični sektor v kmetijstvu, s 
čimer se v zdravem tempu izboljšuje 
prehrana delovnih množic; rešili smo 
vprašanje socialnega skrbstva, inva
lidnine, pokojnine, rente; socialno zava
rovanje je brezplačno, mezde niso ob
davčene, delovno zaščitna zakonodaja 
se stalno izpopolnjuje, posebno za de
lavko — mater in otroka itd. Itd.

V trdem boju na fronti proizvodnje, 
ki je vseskozi ključ našega napredka in 
nadaljnjih uspehov, pa smo odkrili tudi

vso umazano, nesocialistično in izkori
ščevalsko politiko Sovjetske zveze. Ko 
smo jim povedali, da hočemo sadove 
svojega dela zase, za svojo domovino, 
so nas proglasili za »kliko«, za »fašiste«, 
»izdajalce«, »Imperialiste«, »buržuje«, 
za vse, kar premore kremeljski slovar 
zmerjanja. Povzročili so nam gospo
darsko blokado, nezaslišane težave pri 
graditvi socialistične domovine, toda 
naš delavski razred jih je herojsko pre
magal. Največji objekti naše prve pet
letke so že v pogonu ter že proizvajajo 
za naše ljudstvo. Kdo bi naštel vse 
nove tovarne, rudnike, elektrarne, ceste, 
železnice, stanovanjske in kulturne 
zgradbe. S ponosom lahko ugotovimo: 
»Največje težave v našem gospodarstvu 
so za nami, premagali smo jih sami!«

Naš petletni plan smo podaljšali za 
eno leto zato, ker nam informblrojevske 
države s Stalinom na čelu grozijo z no
vo vojno. Velik del naših gospodarskih 
uspehov moramo vlagati v našo ob
rambo, namesto za dvig življenjskega 
standarda, ker hočemo v miru zgraditi 
srečno socialistično domovino. Naš živ
ljenjski standard bo dosegel planirano 
raven eno leto pozneje zato, da se bo
mo lahko tehnično oboroženi uprli vsa
kemu agresorju in ta ima sedaj svoje 
leglo samo v Kremlju.

V tem času pa smo storili še poseb
no velik korak v praktičnem poglablja
nju marksizma. Funkcija države na 
področju gospodarstva je v odmiranju. 
Neposredni proizvajalci, delavci v to
varnah in kmetje po zadrugah, sami 
gospodarijo v imenu socialistične skup
nosti in sami razpolagajo z viški vred
nosti svojega dela. Smo tik pred izdajo 
novega zakona o finančnem poslovanju, 
novega plačilnega sistema o razpolaga
nju z devizami, o razdeljevanju dobička 
itd. Naš delavski razred bo s cca 70% 
vrednosti svojega dela razpolagal sam

Velik nastop tekmovalnih enotna Jesenicah
Kako počastiti praznik 10. obletnice 

JA, so se vprašali jeseniški delavci takoj, 
ko so zvedeli za napovedano tekmovanje 
GO ZSS. Sešli so se predstavniki raznih 
klubov in društev iz sindikata metalur
ških delavcev in sestavili plan tekmova
nja. Obveznosti vseh so precej obširne. 
Povečanje števila aktivnih članov v društ
vih vzgoja raznih vaditeljev in vodnikov, 
izvedba raznih tečajev za šoferje, moto
cikliste, gasilce, sanitejce, strelce itd. — 
Izgradnja zaklonišč, dveh domov oddiha, 
adaptacija bivšega kulturnega doma pri 
»Jelenu« itd. Aeroklub bo vzgojil celo 
vrsto modelarjev, jadralcev, padalcev in 
celo tri motorne pilote. V dosedanjem 
tekmovanju dosegajo velike uspehe: Cen
ter predvojaške vzgoje, PLZ, gasilci, telo
vadna, fizkulturna, kulturno-prosvetna 
društva in tudi najmlajši tekmovalci-pio- 
nirji ne zaostajajo. Manj poročajo o svo
jih uspehih klubi ljudske tehnike — avto- 
motodruštva, fotoklub itd. Od teh tudi ni 
prišel nihče na zadnji posvet tekmovalne 
komisije.

Delavci v železarni, ki so sami neloč
ljiv del armade, bodo podvzeli vse za 
pospešitev proizvodnje prioritetnih dobav. 
I\er nas loči samo še borih nekaj mesecev 
do praznika JA, je tekmovalna komisija 
dala ponovno navodila, kako voditi in

švicarski delavci so obiskali 
Jugoslavijo

Preteklo nedeljo je prišlo v Ljublja
no preko Sežane 32 Švicarjev, po večini 
delavcev različnih strok in tudi politič
nih, kakor sindikalnih funkcionarjev v 
Švici. Ustavili so se najprej v Ljublja
ni, kjer so si med drugim ogledali tudi 
Litostroj. Skoraj verjeti niso mogli, da 
je ta velika tovarna trud našega dela 
po osvoboditvi. Zanimali so se za delo 
v tovarni, se razgovarjali s predsedni
kom DS in inženirji. Med njimi so bili 
tovariši, ki dobro poznajo naše razmere 
in ki so se posebno zanimali za gospo
darsko upravljanje naših DS. Nekaj 
podobnega imajo tudi oni, le s to veliko 
razliko, da tako Imenovane svete v ob
činskih podjetjih imenuje višja oblast 
ali forum. V spremstvu zastopnika Cen
tralnega odbora so se popoldne odpeljali 
v Postojno, kjer so si ogledali Postojn. 
6k° jamo, nakar so nadaljevali pot v 
Opatijo. Pred odhodom iz Ljubljane jih 
je pozdravil predsednik CO ZSJ tovariš 
Salaj. Za pozdravne besede se je za
hvalil vodja skupine.. Gostje bodo ob
iskali še Zagreb, potem potujejo v Beo
grad, tako da bodo lahko videli še mar
sikatero zanimivost naših krajev.

ocenjevati tekmovanje. V sami železarni, 
kjer preti nevarnost za neizpolnitev pla
na v avgustu, podvzemajo vse, da bodo 
plan dosegli po količini in vrednosti.

Drugega septembra bodo pregledali in 
ocenili uspehe tekmovanja na veliki vse- 
društveni smotri. Prvi trije zmagovalci 
bodo tudi nagrajeni. Resni tekmeci so 
dosedaj: valjarna 2400, center predvoja
ške vzgoje, SIvUD «Tone Čufar«, šahovski 
klub in še nekateri. C. F.

neposredno, s cca 30% pa bo razpolagal 
posredno potom svojih izvoljenih pred
stavnikov v ljudskih skupščinah. To 
niso več mezdni odnosi kot v SZ ln dru
god, pač pa je to združenje neposred
nih proizvajalcev (brez komisarjev), ki 
si bodo sami gospodarili In s svojimi 
delovnimi uspehi sami dvigali življenjski 
standard.

Drugi kongres Zveze sindikatov Ju
goslavije bo zopet mejnik v naših na
daljnjih uspehih. Kakor so do sedaj vsi 
kongresi in plenumi sindikatov v važnih 
obdobjih poudarili glavne naloge in 
dolžnosti delavskega razreda v tempu 
graditve socialističnega življenja, tako 
bo tudi D. kongres ZSJ dal smernice 
za delo sindikalnih organizacij in nji
hovega članstva v pogojih, ko je delav
ski razred gospodar v proizvodnji. Po
udaril bo naše splošne družbene, poli
tične in internacionalistične naloge ter 
dosedanje uspehe. Naša Partija je kot 
organiziran odred delavskega razreda, 
kot motor vsega dogajanja pri graditvi 
socializma. Naši delavski sindikati pa 
so transmisija do širokih delovnih mno
žic in to nalogo sindikati opravljajo, 
kakor tudi dosledno izvršujejo smernice 
in sklepe svojih sindikalnih organov. 
Program Partije in Fronte je tudi pro
gram sindikatov kot množične družbe
ne organizacije.

V teh novih pogojih, ko funkcija go
spodarstva prehaja od države na nepo
sredne proizvajalce, pa bo II. kongres 
ZSJ razpravljal tudi o novih organiza
cijskih principih, ki se bodo določili v 
novem statutu ZSJ. Z dosedanjo decen
tralizacijo državnih, upravnih in gospo
darskih organov, z vse večjim razglab
ljanjem naše socialistične demokracije, 
so se v tem dogajanju nujno spremenile 
tudi organizacijske oblike in sistem 
dela, kot jih predvideva dosedanji sta
tut. Z novim statutom ZSJ bo predvsem 
dano več samostojnosti okrajnim in kra
jevnim sindikalnim svetom^ ki vodijo 
delo vseh podružnic na svojem področju. 
Ko okrajni, mestni in krajevni ljudski 
odbori dobijo z novim finančnim poslo
vanjem bistveno novo vsebino dela, kjer 
se bo usmerjala in reševala večina lo
kalnih, komunalnih in tudi socialnih 
problemov, bo treba sindikalnim svetom 
omogočiti ter jih zlasti usposobiti, da 
bodo kot sindikalni forum, kot družbeni 
faktor, aktivno sodelovali z organi 
oblasti v interesu svojega članstva. Po
sebno pa podružnicam kot osnovnim 
organizacijam sindikatov ho nujno dati 
take organizacijske oblike in s tem več 

Nadaljevanje na 2 strani

Lani, ko je Ljudska skupščina FLRJ 
sprejela temeljni zakon o upravljanju 
državnih gospodarskih podjetij in vi
šjih gospodarskih združenj po delovnih 
kolektivih, v železniški službi niso vo
lili delavskih svetov. Delavski sveti po
svetovalnega značaja so bili le pri 
večjih železniških kolektivih izvoljeni 
pri prvih volitvah. Verjetno je že marsi
kdo premišljal, zakaj sprejeti zakon ne 
velja prav tako za železnico, kot za 
druge kolektive, če si hočemo to pra
vilno pojasniti, moramo vpoštevati vlo
go železnic v našem gospodarstvu.

Železnice ne moremo primerjati z 
drugimi gospodarskimi podjetji zaradi 
vloge, ki jo ima v gospodarskem živ
ljenju. Železniški promet je hrbtenica 
gospodarstva, saj povezuje s svojo de
javnostjo vse kraje naše države in pa
noge gospodarstva, ter tudi našo dr
žavo s tujino. Že zaradi tega ker za- 
zahtevajo nekateri posli kot regulacija 
prometa, metoda dela i. dr., kontrola iz 
centra bo vsaj do neke mere. slej ko 
prej ostala centralizirana ustanova. Ne
koliko centralizma pa bo ostalo tudi 
zaradi tega, ker se delovni obračuni s 
tujimi železniškimi enotami zaključu
jejo v daljšem časovnem razdobju. S 
tem pa ni rečeno, da bo pri današnji 
strogo centralistični ureditvi, ko direk
cije v republikah glede svojega go
spodarstva niso prav nič samostojne, 
to tudi vedno ostalo. Železniški in 
drugi strokovnjaki pri nas že dalj časa 
razglabljajo, kako bi poenostavili go
spodarsko poslovanje in ga rešili tesnih 
centralističnih vezi, ki so dostikrat za
vora za boljše delo. Vedeti je treba, da 
se decentralizacija pri tako preplete
nem gospodarskem poslovanju ne da 
rešiti čez noč. Dvomljivo pa je tudi. 
da v letu dni nikakor niso mogli najti 
boljših oblik organizacije. Prav ta 
okostenelost oziroma centralistični si
stem v železniški službi, ki še vedno 
obstaja, je eden od tehtnih razlogov, da 
niso bili že lani izvoljeni delavski sveti 
in upravni odbori pri železniških ko
lektivih.

Vendar bi bilo brezplodno izgub
ljanje časa, če bi zaradi pričakovane 
decentralizacije ne storili kar koli, da 
tudi železničarjem omogočimo sodelo
vanje pri upravljanju prometa. To, da 
bodo šele v prihodnjih dneh volili de
lavske svete posvetovalnega značaja, je 
prej prepozno kot pa prezgodaj. Željo, 
da bi bili tudi pri železnici izvoljeni 
delavski sveti izražajo delavci na kon
ferencah. posvetovanjih itd. Železni
čarji so lani z množičnim tekmovanjem 
za večjo obremenitev lokomotiv, ki je 
prj njih ostal stalen način dela ter z 
izpolnitvijo petletnega plana v štirih 
letih, dokazali, da znajo požrtvovalno 
delati in da so tudi sposobni uprav
ljanja.

Kako poteka tekmovanfe za obletnico JA
Tretji mesec se že kosajo kolektivi 

med seboj, kdo bo imel boljši uspeh v 
predvojaški vzgoji, protiletalski zaščiti, 
fizkulturi, ljudski tehniki, pri doseganju 
proizvodnje itd., da bi z uspehi čimbolj 
počastili 10. obletnico rojstva naše ljud
ske armade, število tekmovalcev še ved
no narašča. Nekateri delovni kolektivi, 
ki se niso takoj prijavili za tekmovanje, 
so se pozneje premislili, ker so jih 
vzpodbudili dosedanji uspehi tekmoval, 
cev. Poglejmo, kdo je bil v mesecu ju
liju med najboljšimi in kaj so posamez
ni kolektivi in sindikalne organizacije 
v tem mesecu storili.

V prvi skupini, kamor so všteti de
lovni kolektivi z nad 500 zaposlenimi 
delavci, se je na prvo mesto uvrstila to
varna gumijastih izdelkov »Sava« — 
Kranj. Tej sledita podjetji »Kamnik« v 
Kamniku in železarna Guštanj.

V drugi skupini s 500 delavci je za
radi velikih uspehov na prvem mestu 
tovarna poljedelskih strojev »Veriga« v 
Lescah. Na drugem mestu je tovarna 
kemičnih izdelkov »Zlatorog« iz Mari
bora in na tretjem tekstilna tovarna v 
Novem mestu.

V skupini ustanov je na prvem me
stu medicinska fakulteta Ljubljana, 
sledita pa ji Glavna direkcija »Slove- 
nija-ceste« in sindikalna podružnica go
spodarskega sveta vlade LRS.

Vsi ne morejo biti na prvem mestu, 
vendar zaradi doseženih uspehov mnogi 
zaslužijo pohvale. Tako so si pohvale 
zaslužili delavci železniške delavnice 
Maribor, gradbenega podjetja »Pionir« 
iz Novega mesta, tekstilne tovarne Jar
še, strokovnjaki iz »Iskre«, kolektiv to. 
vame »Impol« iz Slov. Bistrice, želez
ničarji postaje Celje, plinarji iz Mari
bora, mehaniki iz »Avtoobnove« Ljub
ljane, zdravstveni delavci zdravstvene 
ustanove Tolmin in Gradisovi zidarji iz 
Vuzenice.

Razen naštetih, ki so najboljši v po
sameznih strokah, oziroma sindikatih,

so imeli lepe uspehe v tekmovanju še 
usnjarji iz Slovenjega Gradca, delavci 
državnega posestva Ravne na Primor
skem, rudarji iz Laškega, poštarji po
šte Maribor 2, čevljarji iz Tržiča, ko
lektiv Blasnikove tiskarne v Ljubljani 
in kopitarne Sevnica ter kolektiv hotela 
»Slon« iz Ljubljane.

Poglejmo si sedaj nekaj uspehov naj
boljših kolektivov. Iz tovarne gumija
stih izdelkov »Sava« v Kranju je 20 ob
veznikov predvojaškega centra odšlo na 
prostovoljno delo proge Doboj—Banja 
Luka in bodo tam izkoristili del svojega 
dopusta. Drugih 25 obveznikov je izko
ristilo svoj letni dopust tako, da so ob
novili partizanski bunker (tehniko) na 
Martin vrhu. člani predvojaške zaščite 
so obnovili zaklonišča, iz odpadkov v 
tovarni pa izdelujejo' torbice, ki jih PLZ 
potrebuje. Fizkulturno življenje je V 
»Savi« živahno, saj hodijo na izlete, 
imajo nogometne, plavalne, odbojkaške 
in druge vaje. Tudi gasilci so delavni. 
Največji uspeh je vsekakor obnovljen 
bunker na Martin vrhu. Za obnovo je 
kolektiv opravil 1776 prostovoljnih de
lovnih ur in izdelal vso notranjo opre
mo bunkerja, razen tega pa je opravil 
še 709 prostovoljnih delovnih ur pri ure
ditvi konjskega dirkališča v Kranju in 
na ekonomiji.

‘jekla. Na predvojaško vzgojo hodijo vsi 
obvezniki in so si za svoje sestanke 
uredili kabinet. Protiletalska zaščita je 
imela tudi praktične vaje, ki se jih je 
udeležilo 468 članov kolektiva. 127 čla. 
nov Sanitetne skupine je zaključilo te
čaj. Smučarska sekcija je postavila 
daljnovod in uredila vso notranjo nape
ljavo v smučarski koči.

V začetku julija so imeli v Lescah 
vajo vseh enot protiletalske zaščite. Iz
ostalo je le- 5 % članstva. Ves inventar 
protiletalske zaščite so uredili, prebar
vali in spravili v določen prostor.

V tovarni kemičnih izdelkov »Zlato
rog« v Mariboru so ustanovili ' ;-i nove 
brigade in dosegli na j višjo proizvodnjo 
mila. Produktivnost na delavca so dvig
nili napram prejšnjemu mesecu za 35%.

člani sindikalne podružnice Medicin
ske fakultete v Ljubljani so opravili v 
ustanovi nad 25.256 nadur. 16 predava
teljev je imelo skupno 196 ur predava
nja na terenu. Razen tega so opravili 
3484 ur prostovoljnega dela.

Člani sindikalne podružnice Gospo
darskega sveta vlade LRS so opravili 
nad 160 ur prostovoljnega dela na iz
kopu kanala v št. Vidu, imeli več iz
letov in organizirali pet-tedenski plaval
ni tečaj. Na partizanskem taboru Golo- 
škrinje so uprizorili trodejanko »Raz-

Najtelj ponosni so lahko delavci to- gTekmovanja še nlso p0Vs0d vzeU za
dfn V resno, vsaj tako bi lahko sodili po po-

?P°n l‘ letošnji pioizvodm p an po ko- yljamju poročiI. v sindikatu kovinarjev
ličini in vrednosti ter ga tudi presegli.

V podjetju Kamnik so zelo dobro or
ganizirali izvenarmadno vzgojo in imeli 
poizkusni alarm v tovarni na dan ljud
ske vstaje. Vsak ponedeljek imajo stro
kovna predavanja za posamezne ekipe 
protiletalske zaščite. Z igro »Veronika 
Deseniška« - so gostovali v Kamniku. 
Ustanovili so poleg šofersko - amater
skega tudi radioamaterski krožek.

V železarni Guštanj so v proizvodnji 
začeli izdelovati novo vrsto žlahtnega

šiljamju poročil. V sindikatu kovinarjev 
n. pr. tekmuje 57 kolektivov, poročila 
o tekmovanju pa je poslalo le 23 po
družnic. Tako malomarne podružnice so 
tudi v sindikatu uslužbencev državnih 
ustanov in kmetijskih delavcev. Nič 
boljših tudi ni 18 podružnic v sindikatu 
tekstilnih delavcev. RO je skupno z 
Glavno direkcijo tekstilne industrije iz
popolnil tekmovalne točke s tem, da naj 
delavci tekmujejo za boljšo kvaliteto v 
proizvodnji, zmanjšajo odpadke in dvi
gajo storilnost dela.

Pred dnevi je Centralna uprava sin
dikatov železničarjev Jugoslavije v 
sporazumu z Glavno direkcijo železnic 
izdala navodilo o izvolitvi in delu de
lavskih svetov. Za razliko od delavskih 
svetov v drugih gospodarskih pod
jetjih bodo imeli ti novoizvoljeni de
lavski sveti zaradi že omenjenih po
sebnosti železniške službe samo posve
tovalni z.načaj. Čeprav bodo imeli de
lavski sveti samo posvetovalni značaj, 
bodo vendar odigrali pri prometu ve
liko vlogo. Sedaj se bo namreč še bolj 
ostro pokazalo nasprotje med novim v 
našem gospodarskem življenju, t. j. de
lavskimi sveti, in starim, t. j. strogo 
centralistično ureditvijo v železniški 
službi. Že doslej se je namreč to na
sprotje kazalo v tem. da niso doseda
nji, sicer maloštevilni delavski sveti 
posvetovalnega značaja s svojim zdra
vimi predlogi prodrli, ker jih je pri 
tem ovirala centralistična ureditev že
lezniške službe. Odgovorni forumi bodo 
prav na podlagi teh nasprotij še bolj 
uvideli potrebo, da je treba z decen
tralizacijo v železniški službi pohiteti, 
ker drugače delavski sveti ne bodo 
prinesli tega, kar od njih pričakujemo.

Novoizvoljeni delavski sveti bodo 
imeli široko torišče dela. Sodelovali 
bodo pri sestavljanju osnovnega plana, 
pri sestavljanju mesečnih operativnih 
planov edinic. notranji organizaciji, si
stematizaciji delovnih mest itd. S so
delovanjem pri vseh teh dnevnih de
lovnih vprašanjih bodo sveti brez dvo
ma dokazali, da so sposobni gospoda
riti tudi v tako važni panogi kot je 
promet .Tako bodo postopoma izgubili 
vlogo posvetovalnih organov in pre
rasti! v prave t. j. odločujoče delavske 
svete. Kolektivi in delavski sveti pa 
naj se zavedajo, da bodo delavski sveti 
v toliko odločujoči, kolikor bodo de
lavni.

Sindikalne organizacije imajo sedaj 
pred volitvami, ki se bodo pričele že ta 
mesec, zaključene pa bodo sredi sep
tembra. odgovorno nalogo, namreč, da 
izberejo najboljše delavce in jih na 
množičnem sestanku članstva predlaga
jo kot kandidate za delavskj svet. To 
lahko stori tudi določeno število de
lavstva, kakor to govori temeljni zakon 
o delavskih svetih. Prav isto dolžnost 
do izbire kandidatov in pravilno izve
denih volitev, ki bodo tajne, imajo tudi 
partijske organizacije in šefi edinic, ki 
bodo o vseh teh zelo odgovornih nalo
gah sodelovali skupno z upravnim od
borom sindikalne podružnice.

Zgrešeno mnenje bi bilo, če bi sin
dikalne organizacije po izvolitvi delav
skih svetov le-te prepustile samim sebi, 
same pa se potegnile v zatišje, kot se je 
to ponekod dogajalo. Tov. Tito je ob 
sprejemanju zakona o upravljanju go
spodarskih podjetij opozoril člane sin
dikatov na dve najpomembnejši nalogi. 
Sindikati morajo biti v prvi vrsti vzgo
jitelji, delavce naj vzgajajo politično, 
gospodarsko, kulturno in strokovno, da 
se ti čim prej usposobijo za dobro uprav
ljanje gospodarstva. Druga naloga je 
tesno povezana s prvo. Sindikalne orga
nizacije morajo delavcem čimuspešneje 
pomagati pri gospodarjenju. Zato bodo 
te, kolikor še niso, nujno morale 
prilagoditi svoje delo tako, kot so to 
nakazali zadnji plenumi, če bodo hotele 
svojo nalogo izpolniti: Le na ta način 
bodo lahko sindikati pomagalj in omo
gočili delavcem doumeti vse današnje 
spremembe. Prav tako je tudi njihov« 
dolžnost, da sproti opozarjajo svoje 
člane na morebitne slabosti, ki se bodo 
kazale pri izpolnjevanju vsakodnevnih 
nalog. Še več skrbi bo treba posvetiti 
izpolnjevanju zakonskih predpisov, ki 
jih ponekod le preradi kršijo. To se 
kaže pri železnici predvsem v tem, da 
niso izkoriščeni dopusti, da nimajo 
železničarji prostih dnevov. do katerih 
so upravičeni po zakonu itd. Dogajajo 
se primeri, da se ponekod železničarji 
branijo izkoristiti letni dopust, ker mo
rajo dostikrat v tem primeru delati 
drug za drugega in to brez odškodnine, 
kajti drugače se ne bi mogli zvrstiti 
na letnem dopustu.

Kaj pravzaprav pričakujemo od de
lavskih svetov na železnici? Predvsem 
to, da v vsakdanjem delu najdejo nove 
boljše načine upravljanja. Cilj delav
skih svetov je in mora biti, da skupno 
z vodstvom edinic rešujejo vprašanja 
in probleme, k; se pojavijo vsak dan v 
življenju in v delu. Tako bodo do ta
krat, ko bodo izdani posebni predpisi 
o decentralizaciji železniške službe ti 
prerasli v delavske svete z upravnimi 
odbori kakor v vseh drugih podjetjih. 
Sindikalne organizacije pa bodo lahko 
prav tn pomagale delavskim svetom s 
svojo vzgojno vlogo.



„Preueč smo šli samo o brošure"
Tako je zapisano v nekem zapisni

ku. Predsednik sindikalnega sveta je 
poročal o delu sindikalnih podružnic in 
pri tem je ugotovil tudi gornje. Ni ta
ko važno, kje je to bilo, dejstvo je, da 
zadnje čase večkrat slišimo take in po
dobne pripombe, h katerim pa je treba 
le nekaj pripomniti.

Ali je to res, da je vzrok nedejav
nosti v tem, da smo »preveč šli v bro
šure«? Morda želi kdo s tem reči, da 
srno preveč teoretizirali, uravnavali 
delo le po suhih direktivah, dajali smo 
samo smernice in podobno? No, v tem 
primeru bi nekam 'odgovarjala gornja 
trditev, ki pa ima lahko tudi negativne 
posledice, posebno če je tako izrečena 
in celo prenešena na sindikalne po
družnice.

V povojnih letih smo mogli kaj 
lahko opaziti, da je odločilne važnosti 
za delo pri sindikatih aktivnost član
stva, posebno odbornikov. Ta aktivnost 
izhaja iz spoznavanja nalog, k; jih 
ima taka množična organizacija kot so 
sindikati in to v posebnih pogojih, ko 
je na oblasti ljudstvo in je pred njim 
postavljena odgovornost uspešnega dela 
na gospodarskem, kulturnem ter sploš
nem politično-vzgojnem področju. To 
delo ne zahteva le sposobnosti, temveč 
tudi znanja, ki smo ga pridobili v 
povojnih letih predvsem po tisku 
in tudi v šolah ter tečajih. Res je, da 
more slednje slabo vplivati povsod tam, 
kjer se učenje sprejema ločeno od živ
ljenja, od nalog, ki jih vsakdanjost 
postavlja pred nas. Pri nas mora vse 
služiti eni stvari; napredku oz. socia
lizmu, ki ga uveljavljamo na vseh pod
ročjih društvenega življenja. Vpraša
nje je, če smo sploh kdaj šli »preveč 
v brošure«, če smo zares »vse preveč 
študirali le brošure«, ko pa lahko ugo
tovimo na vsakem koraku, da n. pr. vse 
premalo poznamo gospodarska vpraša
nja našega časa, predpise naše delovne 
zakonodaje, članke iz mesečnika »Sin
dikati« in podobno. Ni seveda odveč če 
poudarjamo, da je koristno spoznati 
tudi našo preteklost, razmere v stari 
Jugoslaviji, na kar je že marsikdo po
zabil. Sindikalna založba je natisnila v 
omejeni nakladi brošuro; »O predvoj
nih rudarskih stavkah«. Ostalo je še 
okoli 200 izvodov, ki so jih podružnice 
s težavo prevzele. Težava prav za prav 
sploh ne obstoji, le naš odnos do tega 
je zanikrn, nezdrav. Preglejmo še ko
liko članov je naročenih na naš list 
»Delavsko enotnost«. Ne moremo reči, 
da na splošno ni zanimanja, točno pa je 
to, da je mnogo odbornikov, ki na naše 
glasilo niso naročeni in to ne morda 
zaradi naročnine, temveč bolj zaradi 
malomarnega odnosa do tiska sploh. 
»Obzornik socialističnega dela« gotovo 
s pridom čitajo, toda poglejmo koliko 
je naročnikov, ki ga shranjujejo? Pri 
katerih podružnicah ga imajo takoj pri 
roki? Vsi smo si edini v tem, da manj
ka v podružnicah dobrih predavanj* 
po katerih bi dobilo članstvo vpo
gled v probleme, ki se tičejo nas vseh. 
Ali smo v stanju dati taka predavanja,
*♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦

Dan kasneje
bomo prejeli vaše sporočilo, če na pismo 
ali dopisnico, namenjeno uredništvu ali 
upravi »Delavske enotnosti« ne boste pri
pisali tudi - POSTNI PREDAL 284.
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Poravnajte naročnino!

ne da bi snov dobili iz tiska, da, tudi 
iz brošur. Pomislimo še na razna po
ročila, ki so jih odborniki prebirali na 
občnih zborih. Koliko nejasnosti, ko
liko mešanih pojmov, kar more nastati 
le v tem primeru, če smo poročilo se
stavili površno, če stvar sploh nismo 
poznali odnosno razumeli.

Če že govorimo o tem, moramo pou
dariti, da nam je tisk marsikdaj težko 
razumljiv, če že ne za vse, pa vsaj za 
posmeznike. To potem seveda še vedno 
ne pomeni, da je odveč, če študiramo, 
še teže pa je reči, da so kdaj »pre
več« študirali. To ne more veljati ne 
za sindikalne člane in odbornike, niti 
za^tiste, ki zares berejo in tičijo ob 
knjigah. Tudi ti premalo študirajo, saj 
bi v nasprotnem primeru morali že 
zdavnaj ugotoviti skrivnost tiska, ki je 
in bo ostal posredovalec našega dela.

V zapisniku, kjer so navedene na
slovne besede, pa piše tudi, da se je 
»zadnji plenum ponesrečil in se ni vršil

zaradi slabe udeležbe članov«. Neko
liko dalje pa piše, da so odborniki oz. 
člani malo študirali jn da so se slabo 
spoznali z uredbo o prevedbi delav
cev ...

Misel o prehudem študiranju bro
šur, je bila morda kar tako izrečena 
in je ni vzeti dobesedno. Vendar je ne
kaj resnice v tem, da hote ali nehote 
opravičujemo nedejavnost z vsem dru
gim le s tem ne, da smo malomarni, ne
odgovorni, da bežimo pred sistematič
nim spoznavanjem problemov in rešu
jemo stvari dokaj površno. Razumljivo, 
da potem tudi zaščitna vloga sindika
tov ne more priti do izraza, saj ona ne 
obstoji v tem, da rešujemo drobne 
zadeve, temveč jo uspešno uveljavlja
mo le tedaj, ko poznamo širino naše 
zakonodaje. Površno ocenjevanje ne
uspehov more imeti le slabe posledice, 
za katere smo seveda bolj dovzetni kot 
za kritiko, ki je resnična in včasih 
tudi neprijetna. J.

GRADNJA DELAVSKIH STANOVANJ V LITIJI
Kakor v večini drugih industrijskih 

krajih je občutno pomanjkanje stanovanj 
tudi v Litiji. Ko je spomladi izdala ljud
ska oblast navodila, kako naj okrajni in 
krajevni ljudski odbori pomagajo delav
cem pri gradnji stanovanjskih hiš, so se 
skorajžili tudi litijski delavci in name
ščenci, ter začeli s pripravami za gradnjo 
stanovanjske kolonije na Grbinu.

Nekateri delavci in nameščenci, ki so 
dobili zemljišče na Grbinu, so že pričeli 
urejati vrtove in sadovnjake, izgradili so 
si dovozne, ceste in začeli dovažali grad
beni material. Interesenti so s KLO pod
pisali kupoprodajne pogodbe, ki bi jih 
moral potrditi še OLO. Kupnina je bila 
določena na najnižji znesek, ker hoče 
ljudska oblast prav s cenenimi stavbišči 
pomagati pri odpravi stanovanjske krize.

Med prvimi, ki se je lotil priprav za 
svojo stanovanjsko hišo, je tov. Martin 
Mauko, železniški kurjač. Njega in nje
govo ženo poznamo v Litiji kot najbolj 
marljiva člana fronte, ki pomagata pri 
vseh množičnih delih in tudi pri organi

zacijskih poslih OF. Tov. Mauko je mar
ljiv in sposoben tudi v službi, saj je bil 
pri nedavnem tekmovanju za čimvečje 
prevoze tovornih vlakov med prvimi, ki 
so presegli normo. Strojevodja Belič in 
kurjač Mauko sta upravljala vlak, ki je 
peljal 5500 ton in je meril v dolžino 1540 
metrov. Tedaj jih-je presegel le stroje
vodja Voje, ki je vlekel 6200 ton.

Tov. Mauku so obljubili vso potrebno 
pomoč pri gradnji lastnega doma člani 
sindikalne podružnice, ki mu bodo po
magali pri nabavi gradbenega materiala 
in s prostovoljnim delom.

Zavednemu delavcu Mauku je sporo
čila svoj sklep že tudi banka, da mu je 
odobrila posojilo in odprla račun za na
bavo gradiva. Tako bodo podjetni delavci 
in nameščenci prišli s pomočjo ljudske 
oblasti in tovarišev v sindikatu do lastnih 
krovov. Tako kakor je pristopil k delu 
tov. Martin Mauko, se lotevajo gradnje 
tudi drugi interesenti, zato pa raste v 
našem kraju zanimanje za gradnjo hiš iz 
dneva v dan.

Upanje, da bo kmalu prišlo do mirne re- 
šive korejske vojne se zaradi sedanjih po
časnih in brezuspešnih pogajanj v Kesongu 
vse bolj spreminja v razočaranje Ko je Ma
lik predlagal mirno rešitev vojne, je miro
ljubni svet pričakoval, da je prenehanje so
vražnosti s-amo še gola formalnost, ki naj bi 
bila urejena v nekaj dneh. Toda dejstva so 
najbolj trd« stvar.

Čeprav radijski postaji Peking in Fe- 
njang dan za dnem ponavljata »obljube« ki
tajskih prostovoljcev, da bodo v primeru 
razbitja pogajanj vrgli čete OZN iz Koreje, 
ni razlogov za pretirano črnogledost. Meni
mo, da Sovjeti sploh ne bi predlagali pre
nehanja sovražnosti, če jih temu ne bii pri
silil mednarodni položaj. Prav zato je tem 
bolj upravičeno mnenje da ima sedanja ne
popustljivost severnokorejsko-kitajske dele
gacije v Kesongu predvsem namen prisiliti 
zastopnike OZN na popuščanje. Pri vsem 
tem pa na frontah še vedno divjajo precejš
nji boji, ki zahtevajo vedno nove žrtve.

Eden izmed vzrokov, da je Sovjetska 
zveza predlagala mirno rešitev korejske voj
ne, je bila nedvomno njena želja, da pre
preči ali vsaj zavleče sklenitev mirovne po
godbe z Japonsko.

PRED PODPISOM MIROVNE POGODBE 
Z JAPONSKO

Ameriški osnutek mirovne pogodbe, ki 
ga je večina držav udeleženk vojne proti Ja
ponski formalno prejela, predvideva ponovno 
in neomejno oborožitev Japonske. Ta odloč
ba je vzbudila v nekaterih evropskih in 
azijskih državah (Anglija, Francija. Indo
nezija, Indija. Filipini, Avstralija, Nova Ze
landija) precejšen odpor. No, kljub temu so 
Američani te države kmalu prepričali, da 
mora biti Japonska dobro oborožena, če noče 
postati druga Koreja. Da bi Sovjeti izbili 
Američanom iz rok ta argument ki je ne
dvomno zelo tehten, so predlagali preneha
nje korejske vojne. Menili so, da se bo za
radi tega odpor azijskih in drugih držav 
proti ameriškemu osnutku mirovne pogodbe 
tako povečal, da mirovna pogodba ne bo 
podpisana v predvidenem roku. Toda po
znejši razvoj dogodkov je temeljito prekrižal 
te sovjetske načrte.

Američani so kmalu spoznali sovjetsko 
taktiko. Popravili in dopolnili so svoj drugi 
osnutek mirovne .pogodbe ter ga dostavili 
prizadetim državam, ki so ga tudi skoraj v 
celoti sprejele. Takrat pa so Se tudi v Mo
skvi odločiti za »sodelovanje« na konferenci 
v San Franciscu, ki se bo začela .4 sep
tembra.

Na zahodu so sprejeli sklep moskovske 
vlarle s precejšnjim presenečenjem. Zahodni 
krogi niso namreč pričakovali, da bo SZ, ki 
se ne strinja niti z eno točko ameriškega 
osnutka, pristala na. sodelovanje na mirovni 
konferenci posebno še ne zato. ker nanjo niso 
bili povabljeni predstavniki pekinške vlade. 
Zatorej se zdi. da bo šla 30-članska sovjet
ska delegacija v San Francisco predvsem 
zato, da bi zavlekla konferenco in pri tem

|f. KONGRES ZVEZE SINDIKATOV JUGOSLAVIJE
Nadaljevanje s 1. strani, 

samostojnosti in sproščenosti, da bodo 
uspešneje izvrševale svoje osnovne, po- 
litično-vzgojne in zaščitne naloge. Vsa 
organizacijska struktura sindikatov naj 
dobi take oblike, da bo članstvo imelo 
čimveč pomoči. Zlasti podružnice ZSJ 
bodo morale svoje članstvo vzgojiti v 
zavestne in aktivne gospodarje, ki bodo 
poleg gospodarstva v podjetju ali zdru
ženju prevzeli tudi več funkcij v oblasti, 
čim aktivnejši bodo delavci v svetih 
državljanov, v potrošniških in stano
vanjskih svetih, na zborih volivcev, pri 
samoupravi socialnega zavarovanja itd., 
tem več sadov svojega dela, ki se bo 
akumuliralo iz dobička podjetij, bodo 
poželi za čimvečji dvig standarda. V 
lokalni in komunalni skupnosti na vasi, 
povsod tam, kjer delavci stanujejo in 
živijo, morajo ti delavci postati odlo
čujoč političen faktor in nosilec razredne 
socialistične zavesti in kulture.

Nadaljnja izredno važna posebnost, 
ki jo bo obravnaval II. kongres ZS-J, 
pa je ustanovitev nacionalnih strokov
nih sindikatov po republikah. Centralni 
sindikalni forumi bodo združevali na
cionalne sindikate in vodili organizacijo 
delavskega razreda v Jugoslaviji ter ga 
predstavljali v svetu. Članstvo v nacio
nalnih sindikatih bo istočasno članstvo 
v Zvezi sindikatov Jugoslavije. Imeli 
bomo na primer »Sindikat kovinarjev 
Slovenije«, ki bo imel svoj kongres in 
svoj statut oziroma pravila. S tem se 
bo tudi vloga in samostojnost ter odgo
vornost dosedanjih republiških odborov 
strokovnih sindikatov močno dvignila. 
To pa istočasno ustreza poglabljanju 
demokratičnosti v mnogonacionalni so
cialistični državi. Obstoji predlog, da 
naj bi se spremenili tudi naslovi sindi

kalnih forumov na primer: Glavni odbor 
sindikata kovinarjev Slovenije ali Srbije 
itd., in Centralni odbor zveze sindikata 
kovinarjev Jugoslavije. Sedanji Glavni 
odbor ZS za Slovenijo bi se preimenoval 
v Republiški svet sindikatov Slovenije, 
CO ZSJ pa v Centralni svet sindikatov 
Jugoslavije. Tudi sistem članarine naj 
bi se poenostavil zlasti na manj razre
dov itd.

O organizacijskih tezah za kongres 
bomo še več pisali.

Meseca avgusta se vse terenske orga
nizacije pripravljajo, da izvolijo dele
gate za II. kongres ZS. V Sloveniji bo 
izvoljenih okrog 150 delegatov. Vsi de
legati bodo izvoljeni tajno in bo pri tem 
sodelovalo vse članstvo. Po sklepu XIV. 
plenuma CO ZSJ se voli na 2000 članov 
1 delegat za II. kongres. Zato bodo vse 
podružnice po navodilu OS — KS izvo
lile po predpisih pravilnika za občne 
zbore svoje delegate za krajevno konfe
renco, katere se bodo vršile v vseh 
ograjnih in krajevnih svetih, da bodo 
tam skupno izvolili pripadajoče število 
delegatov za II. kongres. Vsak sindi
kalni svet, četudi nima 2000 članov, 
izvoli enega delegata. Zato je nujno, da 
na krajevnih konferencah sodelujejo 
tudi vse podružnice. Sedaj, ko smo lani 
močno odpravili profesionalne funkcio
narje, imamo vse pogoje, da bo izvolje
nih največ delavcev iz podjetij. Pri vo
litvah delegatov se bo moralo upoštevati 
razmerje delavcev — nameščencev in 
razmerje moških — žensk. Pri tem pa 
nikakor ne smemo prezreti naše mla
dine.

Pri sindikalnih svetih bodo pri volit
vah delegatov povsod Sodelovale tudi 
podružnice Društva upokojencev, enako 
kot ostale podružnice, ker je to društvo

v sklopu ZSJ. Ostala društva v sklopu 
ZSJ pa kot celota pošljejo na kongres 
po enega delegata.

Navodila za volitve delegatov so 
dobili vsi sindikalni sveti in krajevni 
odbori ter društva. Podružnice bodo 
volile delegate za krajevno konferen
co od 1. do 10. septembra. Krajevne 
konference, kjer bodo izvolili dele
gate za kongres, pa bodo na vseh 
sindikalnih svetih od 10. do 20. sep
tembra, Do 22. septembra t. I. mo
rajo biti Glavnemu odboru ZSS jav
ljeni vsi izvoljeni delegati.
Pred sindikalnim svetom so sedaj

važne naloge. Njihova dolžnost je, da
članstvo pripravijo na volitve delegatov. 
Ob tej priliki naj članstvo obravnava 
dosedanje delo sindikatov, dosežene 
uspehe in slabosti ter stavlja eventualne 
predloge. Te volitve naj bodo nadaljnja 
aktivizacija delavskega razreda za do
bro gospodarstvo v podjetju, za boljšo 
organizacijo dela, za višjo produktiv
nost in za znižanje proizvodnih stroškov. 
Naše organizacije naj v počastitev II. 
kongresa ZSJ pojačijo tekmovanje v 
okviru tekmovanja v počastitev JA ter 
naj svoje dosežene, povečane uspehe 
sporočijo II. kongresu ZSJ, ki bo zase
dal v Zagrebu.

Izvoliti najboljše delavce — borce za 
socializem In aktiviste v organizacijah 
ZSJ je odgovorna naloga članstva. Izvo
limo povsod take delegate, ki bodo 
aktivno sodelovali pri delu II. kongresa 
ZSJ in zlasti, ki bodo ves čas odgovorni, 
da se bodo sklepi kongresa dosledno 
izvajali na terenu. Le tako bo II. kon
gres znova prelomnica v delu in uspehih 
delavskega razreda in vseh delovnih 
ljudi Jugoslavije v borbi za srečno, so
cialistično življenje.

propagirala sovjetsko idejo o potrebi skle
nitve pakta petih velesil.

Zastoj pogajanj v Teheranu

Tudi pogajanja med predstavniki perzij
ske in angleške vlade o rešitvi sedanje pe
trolejske krize le počasi napredujejo. Vodja 
angleške delegacije Richard Stoches je pri
nesel s seboj v Teheran nove angleške pred
loge. Čeprav le-ti še niso bili uraefto objav
ljeni, menijo, da Angleži priznavajo Perziji 
pravico do nacionalizacije iranske petrolej
ske industrije, vendar zahtevajo svoje sode
lovanje pri prodaji perzijskega petroleja. Po 
teh predlogih naj bi vodila proizvodnjo pe
troleja perzijska državna petrolejska družba, 
medtem ko bi prodajo nafte in njenih deri
vatov vodile obe državi. Zadnja poročila iz 
Teherana pravijo, da Mossadegova vlada ni 
v celoti sprejela angleških predlogov. Iran
ska vlada je predlagala naj bi Anglo-Iranian 
prodajala s-amo tisti petrolej, ki je namenjen 
Angliji, medtem, ko bi ostale trgovske posle 
vodila Perzija. Zdi se da je ta predlog za 
Angleže, ki so doslej pokazali precejšnjo 
dozo potrpežljivosti nesprejemljiv. Prav zato 
obstaja velika, nevarnost, da bodo pogajanja 
že drugič prekinjena.

NEUPRAVIČENE ZAHTEVE ZA REVIZIJO 
MIROVNE POGODBE Z ITALIJO

V zvezi s predvidenim sestankom zuna
njih ministrov treh zahodnih velesil, ki 
bodo 10. septembra v \Vashimgtonu, ter kon
ferenco Sveta Atlantskega pakta, ki bo 17. 
se-ptembra v Ottawi, se v zadnjem času mno
go razpravlja o revizjji miro-vne pogodbe z 
Italijo. Zahteva za revizijo mirovne pogodbe 
z Italijo ni nova.. Revizijo mirovne pogodbe 
je zahteval že bivši italijanski zunanji mi
nister grof Sfoirza v predvolilni kampanji za 
spomladanski del italijanskih upravnih vo
litev. V Rimu zahtevajo, da bi nova revi
dirana mirovna pogodba priznavala načelo 
priključitve STO k Italiji. Te zahteve posta
jajo spričo bližnjega podpisa mirovne pogod
be z Japonsko, (ki predvideva popolno obo
rožitev te bivše azijske velesile), ter uprav
nih volitev v Trstu, ki bodo v začetku okto
bra, vedno bolj glasne.

Kakšno je naše stališče v tem vprašanju! 
Čeprav se jugoslovanska vlada še ni uradno 
izjavila o tem vprašanju, bomo vendar pou
darili nekaj dejstev. Nihče ne zanika, da 
ima vsaka premagana država pravico zahte
vati revizijo mirovne pogodbe, vendar se po
stavlja kot pogoj za to, da vsaka država z 
dejanji dokaže, da se je njena politika bi
stveno iz premeni 'a. Žal pa se to v Italiji za
sedaj še ni zgodilo. Kdor nam to-rej jamči, 
da se bi v primeru priključitve cone A in 
B k Italiji godilo naši nacionalni manjšini v 
teh krajih bolje kot 180.000 Slovencem, ki 
živijo v Italiji in ki so še vedno izpostavljeni 
najhujšemu zapostavljanju s strani italijan
skih oblasti. Na drugi strani pa je velika 
večina prebivalcev STO proti priključitvi k 
Italiji.

Kako pa je glede italijanske zahteve, naj 
se v Italiji odpravijo vse omejitve glede 
oboroževanja! Res je. da je mednarodni po
ložaj vsak dan slabši. Res je tudi, da so 
Romunija. Madžarska in Bolgarija že zdav
naj prekoračili tiste določbe mirovne po
godbe.

Če bi bile v Italiji odpravljene vse 
omejitve v pogledu oboroževanja bi Sovjeti 
nedvomno brez večjih težav našli povod za 
začetek osvajalne vojne v Evropi. Prav zato 
je v interesu svobodnega sveta in ohranitve 
svetovnega miru, da se Italiji ne dovoli re
vizija mirovne pogodbe.
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Zasavski delavci in kmetje 
uničujejo koloradarja

Letošnje leto se je pojavil kolorad
ski hrošč, ali kakor ga kmetje naziva jo 
na kratko — krompirjevec —. v mno
gih krajih naše republike. Spričo ve
like škode, ki nam grozi od tega so
vražnika našega gospodarstva, so v 
mnogih krajih resno stopili v borim 
proti koloradarju, v nekaterih krajih 
pa so kar malomarno prešli mimo vseh 
navodil za njegovo zatiranje. Zavedati 
se moramo, da bo le složen nastop 
rodil zaželjene uspehe in zatrl nevar
nega škodljivca na ogroženih njivah.

Koloradar se je pojavil tudi v ne
katerih zasavskih krajih. V Šmartnem 
pri Litiji so se prav resno spoprijeli s 
koloradarjem, saj pa je bil tudi že 
skrajni čas. Prvi ogledi so pokazali, da 
se je krompirjevec naselil na nekate
rih njivah v Šmartnem, v Črnem po
toku, na Javorjah nad Litijo, v Podro- 
jah, v Zavrstonikn in v Vintarjevcu. V 
tej vasici so našli na neki njivi kar 32 
hroščev.

V zadnjem easn so zaradi vročine 
začel; krompirjevi nasadi rjaveti, kar 
seveda otežuje pregled krompirišč. V 
višje ležečih vaseh pa je krompirjevka 
še zelena in so zato pregledi še nujno 
potrebni spričo dejstva, da imajo kolo
radarja v domači dolini.

Kmetje in delavci so sklenili, da 
bodo z vztrajnim preganjanjem zatrli 
nevarnega škodljivca.

Perzijska (iranska) nafta
Odkar je perzijski parlament izglasoval nacionali

zacijo največjega in najvažnejšega narodnega premo
ženja — nafto, je svet poln razburjenja, kakor to po
snemamo iz dnevnega časopisja. Prav posebno pa se 
zaradi nacionalizacije čuti prizadeta Velika Britanija, 
ki je s svojo Anglo-iransko družbo bila. skorajda 
neomejen gospodar tako važnega in ogromnega per
zijskega naravnega zaklada. Ako pa spoznamo zgodo
vino začetka izkoriščanja tega podzemeljskega zakla
da, nam bo korak perzijske vlade jasen in razumljiv.

V času, ko je bilo na polotoku Apšeronu ob Ka- 
spiškem morju izkoriščanje petrolejskih polj že v pol
nem teku, se je že kadilb iz dimnikov velikanskih 
rafinerij ter so prevozna sredstva že prevažala dra
goceno tekočino na vse strani, je nafta v sosednji 
Perziji še mirno počivala v naročju zemlje. Le tu pa 
tam so sikali plameni »večnega ognja« v zrak — v 
deželi cvetja in vina, kakor je svojo domovino opeval 
v liričnih kiticah perzijski naj večji pesnik Hatis v 
14. stoletju, deželo gora in puščav, obubožanega prebi
valstva, počasnih karavan in hitrih roparskih tolp.

V letu 1889 je dobila »Imperial Bank of Persia«, ki 
je kot pionir angleškega kapitala delala v Perziji, 
koncesijo za iskanje in izkoriščanje nafte. Pozneje so 
to koncesijo prenesli na neko angleško privatno druž
bo, ki je investirala 100.000 funtov šterlingov in tudi 
več našla pa ničesar in brez sledu izginila. Koncesijo 
je nato dobil plemeniti, toda podjetni domačin — Per
zijec Kitabši kan. Začetni posli so mu skromno uspe
vali, njegovi ljudje so zajemali nafto iz studencev v 
krajih Chuster in Bušir, v blagajno šaha je plačeval 
letno 2000 tomanov (perzijskih zlatnikov), izdal nekaj 
več na podkupninah in poleg tega kar dobro živel. 
Taka je bila stvar, ko se je pojavil v Perziji neki 
William d’Arey, Kandijec francoskega porekla, ki si 
je v Avstraliji pridobil precejšnje premoženje, pa se 
je napotil v Perzijo zaradi nadaljnjih kupčij. Sezna
nil se je s Kitabšijem, ki mu je pripovedoval o po
krajinah, polnih nafte in ker je razpolagal s precej
šnjo gotovino, ni imel težav pri pogajanjih. Leta 1901 
mu je šah priznal Izključno pravico pri iskanju, iz
koriščanju in izvozu nafte v vsej Perziji z izjemo 
5 severnih pokrajin, prevzel je torej v izkoriščanje 
ozemlje v izmeri 750.000 kvadr. kilometrov. Šah naj 
bi prejel 20.000 funtov šterlingov v gotovini, prav

toliko v delnicah d’Arcy-jevega podjetja, vrhu tega 
pa še 16 odstotkov čistega dobička. Sabu obljubljeni, 
gotovine niso izplačali, dobil pa je namesto nje še 
delnice, zato pa so dobili šahovi svetovalci, ministri 
in njihovi sorodniki 10.000 funtov v zlatu. Verjetno 
je prejel tudi Kitabši svoj del, kateremu pa se tudi 
sicer ni bilo treba razburjati, saj ga je perzijska vla
da imenovala za kontrolorja novonastale družbe.

Leta 1903 je d’Arcy v Londonu ustanovil družbo, 
kateri je odstopil 250.000 kvadr. kilometrov, torej eno 
tretjino »svojega« teritorija. To je bila prva družba, 
ki je povzela redna raziskavanja in našla petrolej pri 
mestu Kermandšah v perzijskem Kurdistanu.

V tem času je d’Arcy potrošil 300.000 funtov v 
perzijsko nafto. Razen »svetovalcev, ministrov in nji
hovih sorodnikov« je moral plačevati še angleške in
ženirje, perzijske delavce in krajevne kane. Sam se 
je povezal z angleško družbo, ki je izkoriščala petrolej 
v Burmi pod firmo »Burmah 011 Co« in leta 1908 so 
prešle vse njegove pravice na to družbo.

Angleži so takrat že dobro vedeli, kdo je d'Arcy 
in kako stoji stvar z njegovimi podjetji v Perziji — 
obstajali sta že 2 družbi registrirani v Londonu. In 
kar je bilo najvažnejše, je v tem času spregovoril o 
vprašanju nafte lord Ficher, prvi lord admiralitete, 
znan kot skrajno redkobeseden človek. Uredil je za 
angleško mornarico nova oporišča in pomnožil število 
po njegovi odredbi izdelanih dretnotov (velikih bojnih 
ladij). Zaradi tega se je Burma Oil Co, pri kateri je 
bila udeležena angleška vlada, rada podala v Perzijo, 
in že po enem letu je bila v Londonu ustanovljena 
nova družba: Anglo-Persian Oil Co., ki je prevzela 
vsa podjetja in vse pravice, ki jih je posedoval d'Arcy.

Dne 26. maja 1908 je na kraju, ki ga je pokazal 
d’Arcy in ki ga je posedovalo bojevito pleme Bahtia- 
rov, brizgnil mogočen curek nafte, ki je dal povod, 
da je prav na tem mestu Anglo-Persian postavila 
svoje prve zgradbe oddaljene 230 km od perzijskega 
zaliva. .

D'Arcy je s svojimi špekulacijami in posrečenimi 
kombinacijami napravil sijajno kupčijo. »Žrtvoval« je 
300.000 funtov, pri prodaji svojih pravic družbi Bur
mah Oil so mu izplačali v gotovini 203.068 funtov, 
za nameček pa so mu dali še 170.000 delnic v nomi
nalni vrednosti 900.000 funtov; dejansko pa so te del

nice po nekaj letih 
prekoračile nad 20- 
kratno prvotno vred
nost. — V posesti 
teh delnic je postal 
d’Arcy delničar druž
be Anglo-Persian, ki 
je prevzela družbo
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Burmah Oil in ko je stari lord Sthrathcoma postal pred
sednik družbe AngloTersian, je sedel poleg njega kot 
član upravnega odbora d'Arey.

Posli in kupčije družbe Anglo-Persian so se raz
vijali sijajno. Že v letu 1912 je bil položen naftovod 
do perzijske izvozne luke Aliadan. V tej luki so bile 
zgrajene velikanske rafinerije, uvrščene med največje 
na svetu. Spočetka je družba v Perziji proizvajala 
samo nekaj desettisoč ton nafte. V letu 1934 je bilo 
izkoriščanih že 7.000.000 ton. Družba Anglo-Persian pa 
se ni omejila zgolj na Perzijo. Ona poseduje ogromna 
naftina ozemlja in tzkoriščevalna petrolejska polja po 
vsem svetu; po družbi Burma Oil kontrolira skoro 
vso proizvodnjo angleške Indije, zgradila si je mo
gočno mornarico tankovskih ladij za prevoz nafte in 
njenih derivatov ter ustanovila nad 150 podružnic, ki 
otvarjajo novo poglavje v zgodovini perzijske nafte.

Ko je družba Anglo-Persian od d’Arcy-,ja prevzela 
koncesijo, se je obenem obvezala, da bo plačevala v 
perzijsko državno blagajno 16 odstotkov čistega do
bička. Ti odstotki krijejo približno eno šestino vseh 
perzijskih državnih dohodkov, torej je skupni čisti 
dobiček dražbe enak skupnim perzijskim državnim 
dohodkom. Razumljivo je, da je perzijsko ljudstvo z 
napeto pozornostjo spremljalo kupčije družbe Anglo- 
Persian. Ljudstvo je z lahkoto opazilo, da se državni 
dohodki iz nafte ne dvigajo v pravem razmerju z 
izvoženo nafto. Zakaj je obstajalo to nesoglasje! Eno
stavno zaradi tega, ker je družba Anglo-Persian 16 
odstotkov dobička obračunavala samo od tiste nafte 
in drugih proizvodov, ki so šli skozi rafinerije na per
zijskih tleh; surovo nafto pa je prodajala družba svo
jim podružnicam izven perzijskega ozemlja, kjer je 
bila rafinirana in prodana Od tako »rafiniranih« do
hodkov družbe pa perzijska državna blagajna ni do
bila ničesar.

Ko so se cene na svetovnem trgu občutno znižale, 
je to povzročilo tudi precejšnje skrčenje perzijskih 
državnih dohodkov. To stanje je dalo šahu Riža Kanu 
leta 1932 povod za -spor z Angleži. Perzija je zahtevala 
revizijo pogodbe, Angleži pa so se sklicevali na za
devno točko v pogodbi perzijske vlade z d‘Arcy-jem 
in v podkrepitev svojega negativnega odgovora po
slali v perzijski zaliv nekaj vojnih ladij.

Vendar pa protest Perzijcev ni_ ostal brez uspeha. 
Delež na čistem dobičku je bil zvišan od 16 na 20 od
stotkov, vpogleda v svojo knjigovodstvo pa družba 
Perzijcem ni dovolila. Sedaj je z nacionalizacijo na
stal docela nov položaj. Kakor izgleda bo perzijskemu 
ljudstvu omogočeno, da suvereno in sam odloča o 
svojih naravnih zakladih.

V ostalem pa so Angleži s svojim delom Perzijcem 
indirektno v marsičem koristili. Južni del Perzije je 
bil nekdaj puščava, sedaj je vse ozemlje naseljeno, 
v tovarnah in podjetjih je zaposlenih na tisoče doma
čih delavcev. Zgrajena je bila nova železnica, ki pre
seka Perzijo (Iran) od severa proti jugu.

Tako je dežela »cvetja in vina« postala dežela 
nafte.



Živa razstava naše male lesne obrti
_Pred izložbenim oknom »Strojpiša« 

v belenburgovi ulici v Ljubljani je vse 
živo. Otroci se gnetejo pred njim in z 
živahnimi, svetlimi očmi zro v veliko 
ploskev, n-a kateri so pritrjeni avtomo
bilčki, ki dirjajo okrog Grintovca in se 
vračajo spet nazaj — starejši ljudje pa 
občudujejo lično izdelane lesene teht
nice, šatulje, krožnike, stojalca za slike, 
servise itd. —, državno podjetje, ki ga 
vodi državni mojster Jakob Vavpetič je 
odprlo razstavo svojih izdelkov.

Ljudje hodijo v prodajalno in kupu
jejo in premnogo je med njimi inozem-

cev Angležev, Amerikancev, ki bodo 
poslali iz Slovenije spominček svojim 
ljudem, saj je na krožnikih, šatuljah 
itd. prikazana naša folklora, naša na
rodna noša, naši lepi kraji. In če po
mislimo, da je tudi naših ljudi v za
mejstvu na stotisoee, kakšen pomembni 
izvozni predmet bodo ti d robil j leseni 
izdelki, skrbno in na roko slikani, 
estetsko popolno narejeni!

Ko je Jakob Vavpetič postal državni 
mojster im je vse svoje znanje izročil 
skupnosti, je mahoma nastala v njegovi 
produkciji iizprememba. Posvetil se je

Slovenski rudarji iz Francije so nas obiskali
V ponedeljek, 13. avgusta, je prispe

la Iz Franclje skupina slovenskih rudar
jev. Skupina šteje 83 odraslih ln 20 
otrok. Na Jesenicah so jih sprejeli pred
stavniki Slovenske izseljenske matice, 
Glavnega odbora sindikatov Slovenije, 
republiškega odbora Zveze rudarjev ter 
zastopniki jeseniških organizacij. Jese
niški pionirji so naše ljube goste spre
jeli s cvetjem in pesmijo. Gostje so bili 
veselo presenečeni nad lepim spreje
mom, zlasti pa je prišlo do izraza nji
hovo veselje, da so spet na zemlji nji
hove rojstne domovine pri skupni ve
čerji v hotelu »Union«, ko jih je še po
sebej v kratkem nagovoru pozdravil 
predsednik Izseljenske matice pisatelj 
Tone Seliškar. Naslednje jutro so odpo
tovali na svoje domove.

Tl slovenski rudarji so zaposleni v 
največjem evropskem rudniku Merle. 
bach, okrožje Mosela v Elzaeiji. Zdru
ženi so v najmočnejše jugoslovansko 
kulturnoprosvetno društvo, ki se ime
nuje »Jugoslovansko pevsko podporno 
društvo Slavček«. Sedež društva je v • 
Freymnig-Merlebach in šteje nad 400 
članov. S svojimi pevskimi nastopi go
stuje po vseh jugoslovanskih naselbinah 
v Franciji. Predsednik društva je Jože 
č a d e j , tajnik je Stanko Glogov
šek, eden najbolj delovnih članov pa

Eugene Diem, pevovodja slovenskih 
pevcev v Merlenbachu

Anton Jazbinšek, ki je doma iz 
Jurkloštra. Pevski zbor pa že 25 let 
vodi Francoz Diem Eugene, ki si 
je na vsak način želel videti domovino 
svojih pevcev. Eugene Diem je navdu
šen nad lepoto Slovenije ter nad pod
jetnostjo naših delovnih ljudi, ki jih je 
opazoval v Litostroju. Gostje ostanejo 
v Sloveniji 15 dni. Pred odhodom v 
Francijo bodo položili na grob narodnih 
herojev venec, ki so ga prinesli s seboj 
Iz Francije. Ti slovenski rudarji, ki v 
stari Jugoslaviji niso našli zaslužka In 
so morali po košček sreče v tujino, so 
povečini doma iz Jurkloštra, Zagorja, 
Rimskih toplic, Rajhenburga in okolice 
Laškega.

n,a prvj strani slovenski narodni fol
klori, narodni ornamentiki, narodnim 
običajem in narodni mitologiji — na 
drugi strani pa je objel našo današnjo 
stvarnost, začel je prikazovati našo 
borbo za gospodarsko zgraditev svoje 
socialistične države: delo na polju, v 
tovarnah, žanjice, kosce, kovače, vse pa 
v svetlem slovenskem stilu, s sloven
skim okrasjem in izrazom. To vse pa 
je postalo moižno le, ker za njim stoji 
država z vso svojo podporo, ki ji ne 
gre le za dobiček, temveč predvsem za 
umetniško kvaliteto in idejnost.

Podjetje zaposluje pod vodstvom 
državnega mojstra Vavpetiča 14 delav
cev in 1 uslužbenca. Vsi delavci so 
samouki, le eden ima tudi teoretično 
obrtno-umetniiško izobrazbo. A vs'i ima
jo globok čut in talent, njihovi prid
nosti, volji in vestnosti pa gre hvala, 
da ti izdelki odhajajo že v širni svet. 
Žal, pa je podjetje še. zmeraj v napol 
razdrtih prostorih bivših Strojnih _ to
varn in livarn, kjer so ljudje stisnjeni 
v eno delavnico, v kateri so stružnica, 
cirkularka, skobelniki, brusilniki — v 
lakirnico, žgalnlco im v skladišče, drob
ni pisarniški prostor pa dopolnjujejo 
to ozkost. Vsj stroji, raizem enega, so 
bili izdelani doma in je talko podjetje 
prihranilo državi veliko število deviz. 
A kljub tesnosti podjetje uspeva, uspe
va tako, da je dalo skupnosti lani nad 
300.000 dinarjev akumulacije.

Tovrstna obrt pa se bo še bol j raz
vila, če se bo ustvarila idealna konku
renca med vsemi podjetji, ki izdelujejo 
take predmete, med invalidskim pod
jetjem v Šoštanju, med zadružnimi 
podjetji iitd. — kvaliteta, ki jo zdaj 
dosega le podjetje Vavpetič, bo vzrastla 
tudi drugod, posebno še, če se bodo 
naši izvozni faktor ji pozanimali tudi za 
te predmete in jih vrgli na svetovni 
trg, kjer so brez konkurence.

In ko smo prosili državnega mojstra 
Jakoba Vavpetiča, naj nam kaj pove, 
je dejal:

»Manjka nam le dobrih lakov in 
prvovrstnega suhega lesa pa drobnega 
okovja in ključavnic za šatulje, ki so 
namenjene v svet —, saj je nekoč 
»Titan« izdeloval teh drobnarij na sto
tisoče, in kam je šel njegov stiskalni 
stroj za ključke? iPa strugarja iščemo 
že dve leti in je prav strugar ob-kom
biniranem rezkailnem stroju duša pod
jetja! In večje prostore pa vanje še več 
delavcev!«

Izdelki drž. podjetja Jakob Vavpetič 
so sproti razprodani, tn zadnja njegova 
novost, leseni avtomobilčki, izdelani v 
točnem razmerju s pravimi, je predmet 
največjega povpraševanja, podjetje niti 
slediti ne more vsem naročilom, kar 
dokazuje visoko kvaliteto in okusno 
izdelavo izdelka.

Jesenice so dobile novo poštno poslopje

Anton Jazbinšek, doma iz Jurkloštra, 
sedaj rudar v Merlenbachu

Ob bombnem napadu konec druge sve
tovne vojne so bile porušene najlepše 
stavbe mesta Jesenice. Polni zadetek je 
dobilo tudi takratno poštno poslopje. Ne
kako pred štirimi leti, to je kmalu po 
osvoboditvi, so pričeli s pripravami za 
gradnjo novega poštnega poslopja na Je
senicah, ki je bilo v preteklih dneh do- 
gotovljeno. Otvoritev pošte je bila izvrše-

B/SK
v pgCitniSkeh domuj v ricsi

Ne daleč od ribiškega mesteca Piran 
ln širom po domovini ter tudi v tujini 
znanega obmorskeg. letovišča Portorož, 
na severu istrskega polotoka, leži naselje 
Fiesa. To naselje sestoji v glavnem iz ob
morskih vil. v katerih so od prve do 
druge svetovne vojne uživali krasote naše 
zemlje italijanski mogotci, ki so izknrišče- 
vali in poitalijančevaii slovensko in hrvat- 
sko prebivalstvo polotoka Istre. Eno naj
večjih stavb v Fiesi je vzel kmalu po 
osvoboditvi v- najem Glavni odbor sindi
katov Slovenije in jo preuredil v počitni
ški dom. V tem počitniškem domu je vsa
ko leto na oddihu nad tisoč zaslužnih de
lavcev in uslužbencev, katerih večina je 
iz Slovenije, nekaj pa tudi iz ostalih re
publik in iz Trsta.

Lepa sončna lega, primerna plaža, v 
neposredni bližini morja ležeče malo jeze
ro, razna igrišča za otroke in odrasle, 
plesišče ter prekrasni izleti v bližnjo oko
lico, kakor v Portorož, Piran, Izolo, Ko
per in tudi k Belemu križu in predvsem 
solidna oskrba in postrežba v domu sa
mem, omogočajo vsakemu gostu v resnici

prijeten oddih in zaželjeni počilek. Ni 
Čudno, da si želi v Sindikalni počitniški 
dom .vsakdo, ki je v domu že bil.

Počitniški dom v Fiesi so konec mese
ca julija obiskali jeseniški kovinarji, člani 
moškega pevskega zbora S KUD »Tone Ču
far« iz Jesenic in priredili gostom ter 
okoličanom lep pevski koncert. Za izva
jani program, l<i je zajemal v glavnem 
umetne in narodne pesmi in je prišel ob 
morski obali še posebno do izraza, so 
želi jeseniški kovinarji močno odobrava
nje. V imenu gostov se je zahvalil nasto
pajočim načelnik Glavnega odbora sindi
katov Slovenije tov. Jurač, zastopnik Ra- 
dia-Koper pa jih je povabil za naslednji 
večer v studio. Tako so jeseniški kovinar
ji, ki so priredili v dneh 27., 28. in 29. ju
lija izlet v B-cono STO obiskali svoje 
sodelavce v sindikalnem počitniškem do
mu v Fiesi, jim priredili koncert 27., na
slednjega dne, 28. julija, pa so nastopili 
v studiu Radia-Koper in podali v okviru 
polurnega koncerta tudi referat o delu v 
jeseniški železarni in o življenju jeseni
škega delavca.

na na svečan način pred številnimi pre
bivalci mesta Jesenice.

Novo poštno poslopje leži poleg želez
niške postaje in je eno najlepših poslopij 
na Jesenicah. Prvič v zgodovini so dobile 
Jesenice ustrezajoče poštno poslopje, ka
terega zunanjost in tudi notranjost je 
zelo lepo in praktično urejena ler odgo
varja vsem zahtevam sodobnega poštnega 
prometa. V novem poštnem poslopju je 
montirana nova, moderira avtomatska te
lefonska centrala z zmogljivostjo 600 tele
fonskih številk. Njena zmogljivost bo za 
dalj časa odgovarjala vsem nadaljnjim 
potrebam železarskih Jesenic, kot enemu 
največjih industrijskih krajev. Poleg mo
derno urejenih poštnih prostorov ima no
va stavba tudi primerno dvorano za razna 
predavanja in klubsko sobo.

Novo poštno poslopje na Jesenicah le
ži tik železniške postaje in kliče po nujni

Nova pošta na Jesenicah

obnovitvi jeseniške železniške postaje, ki 
spominja na grozote okupatorjeve dobe. 
Menda po zaslugi novega poštnega poslop
ja in klicu po obnovitvi železniške po
staje so začeli pred dnevi podirati po
stajno poslopje in upamo, da bodo dobile 
obmejne Jesenice končno tudi odgovar
jajoče železniško postajno poslopje.

Piranski zaliv

športne igre med izbranimi 
ekipami

Od 9. do 12. avgusta so bile v Vevčah 
prve velike športne igre ■ med izbranimi 
ekipami vseh slovenskih tovarn papirja. 
Organizator tekmovanj je bilo SŠD »Pa
pirnica«. Pokroviteljstvo nad igrami je 
prevzel glavni direktor republiške direk
cije kemične industrije tov. Janhuba Ru
dolf. Tekmovale so ekipe iz tovarn: Vev
če, Goričane, Videm-Krško, Radeče, Ko
ličevo ter papirnice severne Slovenije. 
Tekmovali so v naslednjih disciplinah: 
plavanju, odbojki, namiznem tenisu, no
gometu, kegljanju in šahu. V skupnem 
plaemanu je zasedla prvo mesto ekipa 
tovarne Vevče. Zmagovalci v posameznih 
disciplinah so dobili lično izdelane pla
kete, zmagovalna moštva pa pohvale. 
Ekipa tovarne Vevče si je priborila pre
hoden pokal.

Odslej bodo športne igre vsako leto 
V načrtu imajo tudi, -da bo letos pozinr 
veliko tekmovanje v smučarskih discipli
nah med našimi tovarnami papirj/u

Ob 100-ietnici rojstva 
IVANA TAVČARJA

Okolica Škofje Loke, Poljanska in Selška 
dolina so dale slovenskemu narodu že vrsto 
znamenitih mož. Tu, sredi prelepe Poljanske 
doline je bil doma tudi Ivan Tavčar, naš 
dobro znani pisatelj in priljubljeni pripo
vednik. V Poljanah nad Škofjo Loko se je 
rodil 28 avgusta 1851. Iz domače hiše majhne
ga kmeta ga je življenjska pot že kmalu 
zanesla v svet. V Ljubljani in Novem mestu 
je obiskoval gimnazijo, preživljal počitnice 
pri svojem stricu, župniku na Itaki, dobo 
študija na univetrzi pa je prebil na Dunaju. 
Tu je tudi diplomiral na pravni fakulteti in 
se nato vrnil v domovino. Posvetil se je od
vetništvu, bil nekaj časa koncipient v Kra
nju. končno pa je odprl lastno odvetniško 
pisarno v Ljubljani. Tu je odslej stalno 
živel. V kasnejših letih si je kupil grad 
Visoko v Poljanski dolini, nedaleč od Poljan 
in tu, na tem idiličnem, odmaknjenem gra
diču preživel z družino dobršen kos življe
nja. Tu je tudi umrl februarja 1923.

To je zuna.nji okvir Tavčarjevega življe
nja, ki pa je bilo bogato in močno razgiba
no. Po svoji naravi je bil Tavčar človek ele
mentarne narave, z zdravo življensko silo, 
preprost kmečki sin, bogato obdarjen z da
rovi duha. Bil je znan odvetnik in zlasti 
dober govornik. Se bolj pa .ie bil poznam kot 
politik. Tavčar je bil namreč od osemdesetih 
let preteklega stoletja, ko se je začel ukvar
jati s politiko, pa do konca življenja, eden 
vodilnih predstavnikov slovenskega libera
lizma. načelnik Narodne napredne stramke. V 
političnem življenju je pokazal, veliko spo
sobnosti, zaradi česar je bil tudi izvoljen za 
deželnega in državnega poslanca in končno 
za ljubljanskega župana. Toda Ivam Tavčar 
je v slovenski zgodovini pomemben pred
vsem kot pisatelj. Ivan Tavčar je bil najpo
membnejši pripovednik starejše slovenske 
generacije, pripovednik, ki si je s svojimi 
deli. obsegajočimi šest zajetnih knjig, pri
dobil nadvse častno mesto v slovenski knji
ževnosti. Kot pisatelj se je Tavčar pričel 
udejstvovati že v gimnaziji^ ko so nastale 
njegove prve povesti. Krajšim pripovednim 
tekstom, novelam in povestim, je ostal zvest 
tudi v kasnejši dobi svojega pisateljskega 
delovanja. Med temi deli, nastalimi okoli 
leta 1880. je posebno znamenit ciklus kmeč
kih povesti s skupnim naslovom »Med gora
mi«. Kot umetniku-romantiku mu je sodobno 
meščansko življenje nudilo premalo zanimive 
snovi za oblikovanje, zato se je rad zatekal 
v zgodovinsko preteklost ali med, kmete v 
rojstno Poljansko dolino. Zbirka4njegovih 
kmečkih povesti »Med gorami«, predstavlja 
pravi biser njegovega dela. čeprav so tudi 
med njegovimi povestmi, z snovjo zajeto iz 
zgodovine, mnoge umetnine. »Vita vitae 
meae«. povest iz luteranskih bojev v do

mači dolini, »Vitez Janez Sonce«. »Izza kon
gresa«, so dela poznana in priljubljena naj
širšemu krogu slovenskih bralcev. Posebno 
priljubljena pa je novela »Cvetje v jeseni«, 
ki predstavlja višek Tavčarjeve novehstične 
umetnosti. Ta novela podaja podobo škofje
loškega hribovja in življenja našega kmeta 
v teh krajih ter predstavlja pravo poveli
čevanje kmetovega dela trpljenja m njego
vih običajev. Vrh celotnega Tavčarjevega 
pisateljskega ustvarjanja pa je Visoška kro
nika. roman slovenske kmečke družine iz 
17. stoletja. To je Tavčarjevo najboljše delo. 
Tudi iz njega diha, prav tako kakor iz 
»Cvetja« pisateljeva globoka ljubezen do do
mačih krajev in sploh do slovenske domovine 
ter do njenega prebivalca, preprostega slo-; 
venskega kmečkega človeka. Z vsemi temi 
deli. posebno pa z zadnjima, se je Tavčar 
uvrstil med največje slovenske pripovednike.

Zato bomo stoto obletnico Tavčarjevega 
rojstva v prihodnjih dneh tudi slovesno pro
slavili. Osnovan je bil poseben odbor, ki bo 
skupaj z Društvom slovenskih književnikov 
in Slavističnim društvom organiziral osred
njo proslavo v Poljanah. Tu v nedeljo 26. 8. 
na pisateljevem rojstnem domu spominska 
svečanost, na kateri bo govoril tudi pisatelj 
France Bevk. Popoldne bo na bližnjem Vi
sokem, kjer je Tavčar pokopan, komemora
cija na pisateljevem grobu, nakar bo igral
ska skupina poljanskega SKUD »Ivan Tav
čar« uprizorila v Poljanah »Cvetje v jeseni«. 
To pa bo le del vseh proslav. V Škofji Loki 
bodo stoletnico pisateljevega rojstva poča
stili z več prireditvami, ki si bodo sledile 
skozi ves teden. Domača igralska družina 
»Tone Šifrer«, bo na dvorišču Pustalskega 
gradu, v katerem j' sedaj nastanjen muzej 
uprizorila »Visoško kroniko«. O Tavčarju in 
njegovem pomenu v slovenski književnosti, 
bo v okviru ljudske univerze predaval univ. 
prof. Anton Slodnjak, Društvo slovenskih 
književnikov na bo priredilo poseben recita- 
cijski večer. V okviru Tavčarjevega tedna 
bo v Mestni ljudski knjižnici odprta raz
stava Tavčarjevih leposlovnih spisov, v mu
zeju pa Tavčarjeva soba. Ta vsebuje nekaj 
opreme iz pisateljeve delavne sobe na Viso
kem, del njegove knjižnice nekaj osebnih 
pisateljevih predmetov .nekaj slik, diplom 
in počastil, ki jih je Tavčar prejel ob raznih 
prilikah ter nekaj drugih predmetov spomi
njajočih na slavnega lastnika. Tako bodo 
torej v Škofji Loki nadvse dostojno počastili 
jubilej svojega znamenitega rojaka. Državna 
založba Slovenije pa pripravlja prvo knjigo 
Tavčarjevega zbranega dela ki bo v redak
ciji Marje Borštnikove izšla v kratkem. S to 
novo izdajo bo gotovo ustreženo vsem ljubi
teljem Tavčarjeve umetnosti, obenem je naj
lepše počaščeno pisateljevemu spominu.

Naše gledališče v pretekli sezoni
Zdaj. ko je zaključena sezona Slovenske- šentflorjanski, M. Krleža »Vučjaka«, Ben 

ga narodnega gledališča v Ljubljani, si Jonsona »Volpone« F. Kozaka »Profesorja 
lahko ogledamo ves njen potek, njen uspeh, Klepca«, F. S. Finžgarja »Razvalina življe- 
njeno rast v teku enega leta, da dobimo pra- nja«. Ibsena »Stebre družbe« in Beamar-

Prizor iz Cankarjevih »Hlapcev«

vo sliko dela ln truda umetniškega kolek
tiva. na katerem sloni vsa teža uspeha.

Če pogledamo, kaj nam je dala letos naša 
opera, vidimo, da je uprizorila 15 del, od 
katerih so le 4 premiere (ena od teh krstna 
predstavall. 11 pa ponovitev iz prejšnjih se
zon. Tako so ponovili tele opere: Massenet: 
»Don Kihot«, Donizzetti: »Dom Pasguale«, 
Musorgski: »Soročinski sejem«, \Volf_Ferrari: 
»Zvedave ženske«, Gotovac: »Ero iz onega 
sveta«. Verdi; »Trubadur«, in »Traviata« 
Puccini: »Tosca«, Mozart: »Dom Juan«, Švara: 
»Veronika Deseniška« in Bizet: »Carmen«, 
na novo pa naštudirali Mascagnija »Cava-1- 
lerio rustioano«, Leoncavalla »Glumači« 
(dani v eni predstavi). Chanpentierja »Luizo« 
in Poliča »Desetega brata« — tako da je v 
vsem bilo 11 ponovitvenih in 3 premierskih 
predstav.

Po narodnosti avtorjev je bilo 1 delo 
ruskega komponista, 3 francoskih, 6 italijan
skih. 2 nemških, 1 hrvatskega in 2 sloven
skih komponistov (Švara. Polič), kar se zdi, 
ni v pravem razmerju če bi hoteli naše de
lovne množice res seznaniti s svetovno oper
no ustvarjalnostjo, prav tako je bilo pre
mierskih predstav premalo, saj Poličev »De
seti brat« ni opera v pravem pomenu bese
de, ker nima ne po muzikalni, ne Po vse
binski strani globokih umetniških stremljenj 
in dognanj.

Kar se tiče baleta, je ponovil Lindpaint- 
nerja »Danino« in Hrisiiča »Ohridsko legen
do«, na novo pa je naštudiral Lhotka »Sred
njeveška ljubezen« — in s tem lepo izpolnil 
svojo sezonsko dolžnost, posebno ker je stal
no sodeloval tudi pri večini opernih del.

še posebej nam mnogo povedo številke, 
ki točno javljajo trud opernega in baletnega 
kolektiva.

Tako je opera, imela kar 150 predstav, ki 
jih je gledalo 60869 poslušalcev, balet pa 43 
predstav z 24581 gledalci, kar daje skupaj 
193 predstav s 114.470 obiskovalci.

Za abonente je opera uprizorila 7 opernih 
in baletno delo, abonentov pa je imela 1945.

Oglejmo si še delo dramskega kolektiva' 
Drama je dala v letošnji sezoni 15 del, od

tele pre
miere: B. Krefta »Celjski grofje«. G. Lorce 
»Dom Bernarde Albe«, Moliera »Ljudomrz
nika«, I. Cankarja »Pohujšanje v dolini 
chaisa »Seviljskega brivca« — ponovil pa je: 
Pucovo »Operacijo«, Kraigherja »Školjko«, 
Calderona »Damo-škrata«, Goetheja »Egmon. 
ta« in I. Cankarja »Za narodov blagor«.

Kar se tiče predstav, smo o prvem delu 
sezone že pisali. V drugem delu pa smo do
živeli nekaj prijetnih zanimivosti. Tako je 
n. pr. naša drama izmenjala z zagrebško 
igro Krleža »Vučjak« — na ta način, da je 
prišla zagrebška drama gostovat s tem delom 
v Ljubljano, ljubljanska pa je z istim delom 
odšla v Zagreb. Uspeh je bil presenetljiv, 
kajti obe predstavi sta dokazali globoko do
gnanost igre naših igralcev, silno njih res
nost in vestnost pri ustvarjanju, in če ne bi 
pri hrvatski predstavi vso težo umetniškega 
izpovedan.ia nosila s svojo pretresljive igro 
ena največjih jugoslovanskih odrskih umet
nic Vika Podgorska, bi bilo težko kritično 
iti mimo obeh predstav. Isto silo so naši 
igralci pokazali pri dveh slovenskih delih, 
pri »Razvalini življenja«, kjer so iz ljudske 
igre napravili pravo življenjsko dramo, in 
pri »Profesorju Klepcu«, kjer so iz suho
parne knjižne komedije iztisnili živo živ
ljenje

Delo dramskega kolektiva je pokazalo 
veliko prezaposlenost igralcev, ki jim voljo 
do dela jemljejo še slabša dela, ki jim pije 
njihovo ustvarjalno moč. kar je seve krivda 
uprave in tistih, ki odločajo o repertoarju. 
Njih delo na je pokazalo tudi veliko disci
pliniranost. trdno odgovornost in veselje do 
dela, saj so svoje moči dajali na razpolago 
naši ljudski prosveti, kadar so le mogli.

Udeležite se proslave štiristoletnice , 
slovenske knjige v Velikih Lašiah

Kakor smo že v prejšnji številki DE objavili, bo proslava štiristo
letnice slovenske knjige v Rašici pri Velikih Laščah v nedeljo, 9. sep
tembra. — V Velikih Laščah bo odkritje spomenika Primoža Trubarja, 
obenem pa se bo vršilo tudi veliko zborovanje.

Vabimo podružnice, posebno iz Ljubljane In bližnjih krajev Velikih 
Lašč, da se polnoštevilno udeležijo te proslave in da pri tem izkoristijo 
ugodnost skupinskega potovanja.

Proslavimo v čimvečjem številu velik kulturni ln zgodovinski do
godek našega naroda.
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TUJI SVET V SLIKAH Zgodovina nastanka papirja
Papir je brezpogojno neogibno potrebna 

in sama po sebi razumljiva moderna kul
turna vrednost. Že v obliki časopisa bi bil 
papir marsikomu nepogrešljiv, kakor vsak
danji kruh.

Mogočna sila papirja, njegova splošna 
prisotnost, njegova vsiljivost ne pozna no
benih meja im predstavlja svojevrstno poseb
nost današnjih dni. Morda pa se temu samo
zavestnemu orjaku skrivaj vseeno že maje 
njegov položaj 1 Govorjena in poslušana po
ročila bi mu znala nekoč iztrgati njegovo 
silo, ko bi zvočnik s tekmovanjem prekosil 
tiskano vsebino. Zarodke za to že poznamo. 
Pisano ali tiskano besedo že nadomeščajo 
telefon, radijski zvočnik, ki posredujeta v iz. 
datni meri tudi že politično propagando in 
reklamo. Oči bodo z opustitvijo čitanja raz
bremenjene z večjo pritegnitvijo ušes. Jasno 
je. da se bo postopoma utrujevalo tudi uho, 
toda posledice in nadaljnji razvoj prepusti
mo zanamcem, omenjamo samo še. da je že 
Edison prerokoval splošno oglušelost po ve
lemestih.

Danes gre za prehodno stanje, če je v 
polni veljavi papir in njegova uporaba ne
nadomestljiva in nepogrešljiva, zato je po
sebno poučno, če se seznanimo z zgodovino 
papirja in njegovega prehoda v zapadno 
kulturo.

Papir ima svoje ime po staro-egiptov- 
ski-m »papirusu«, izdelanem iz vlaken isto
imenske močvirne rastline, ki so dala trpež
no, rumeno tkivo, na katero so s kalamo- 
som. koničastim ločjem, (podobnim pozneje 
uporabljenim gosjim peresom), lično slikali 
črke. Papirus je že zgodaj prišel v Grčijo 
po trgovski poti. Homerjevi spevi, so bili 
v prvem rokopisu ovekovečeni na papirusu, 
prve izredno dragocene biblioteke so obsta
jale iz papirusovih zvitkov, kakor jih je 
jemal s seboj Aleksander Veliki pri svojih 
vojnih pohodih.

Medtem so se pripravljale na Kitajskem 
druge možnosti, ki naj bi služile kot papir 
odnosno omogočale pisanje s trajnim uspe
hom. Tako so Kitajci pričeli slikati črke na 
svojo fino svilo. Svilene knjige so prednja
čile. ker so omogočale slikanje slik in črk 
na eni strani. Po potrebi so posamezne liste 
izrezovali iz svilenega blaga, pri čemer je 
ostala večja količina ostankov in drobnih 
cunjic. Pri razmišljanju, kako bi tudi te 
ostanke izkoristili, je šinila Kitajcu v glavo 
misel, da jih v kamnitem možnarju raz tolče, 
polije z vodo in tako pridobljeno kašo raz
valja. Ta postopek je dal prvi papir, imeno
van »če«, svilen papir. Toda ta papir so 
uporabljali samo za luksuzne knjižne izdaje, 
medtem ko so za navadne potrebe izdelovali

Lačni, izmučeni ljudje Indije kličejo ao kruhu

Indija je dežela, v kateri je prehrana prebivalstva že od nekdaj eno najbolj 
perečih vprašanj tudi v tistih letih, ko posevki dobro obrode. Oblasti v Indiji 
se morajo stalno boriti, da na kakršen koli način prehranijo številno prebival
stvo, ki se vsako leto vse bolj veča. Tem težji je položaj v Indiji takrat, ko 
žitna polja dovolj ne obrode, kakor je to bilo preteklo leto. Poplave in druge 
elementarne nezgode so uničile velik del posevkov. O tem govore tudi te dve 
številki: v »normalnih« letih je uvozila Indija vsako leto za minimalno pre
hrano prebivalstva 4 milijone ton žitaric, potrebe tekom te zime so pa narasle 
na 5.5 milijona. Letošnjo lakoto v Indiji primerjajo z lakoto iz leta 1943 v 
Bengaliji. Kakšni so izgiedi, da se lakota v Indiji odpravi ? Pred nedavnim je 
visoki komisar za Indijo na tiskovni konferenci izjavil, da je do sedaj uvoženo 
okoli 3,700.000 ton žita, kar pa je seveda premalo že z ozirom na to, ker živi 
25 milijonov ljudi v Indiji samo od tistih živil, ki jih prejema od vlade, ki so 
pa izpod minimuma normalnih ljudskih potreb. Z drugimi besedami to pomeni, 
da pride na vsakih 14 Indijcev eden, ki je obsojeh na smrt od lakote.

PISALNI STROJ ZA GLASBENE NOTE
Lily Pavey, 34 letna. Angležinja, po po

klicu strojepiska v nekem uradu za prepi
sovanje, je iznašla in že patentirala prvi 
pisalni stroj, s katerim je z največjo toč 
nostjo moči pisati glasbene note. Ta žena 
je dala vse svoje prihranke, da bi izvedla 
svojo zamisel. Drugače se od mladih nog 
ukva-rja z glasbo, saj je že z 12. letom igrala 
na 16 pihalnih instrumentov, s 16 letom pa 
je šla na turnejo po Angliji z lastnim or
kestrom. Po vojni je postala strojepiska, 
da hi omogočila svojemu sinu redno šolanje. 
Hkrati je s pomočjo svojega prijatelja in
ženirja delala na tej iznajdbi. Novi patent 
je natančno pregledan in bo izzval preobrat 
v pisanju glasbenih not. Že prej so delali 
poskuse s takimi stroji v Ameriki in An
gliji. pa niso uspeli. Lily Pavey misli sedaj 
ustanoviti. urad za prepisovanje not.

PRVI TEKMEC NVLONA - VLAKNO 
»ORLON«

Orion obeta moškim odlične svilene sraj
ce, katerih ni nikoli treba likati, hlače, ka
terih rob ostane neprizadet tudi po pranju 
v topli vodi in z milom; ženam: volnene 
tkanine, ki ne vpijejo vode, kopalne ko-

Prvo svetovno prvenstvo v najtež
jem in najdrznejšem športu — v pa
dalskih škdkih je za nami. Jugoslavija 
je dala pobudo za to prvenstvo, Jugo
slavija je z uspelo organizacijo velike 
prireditve na Lescah in Bledu dala 
svetu tudi prve izkušnje. Prihodnje, to 
je drugo svetovno prvenstvo bo čez 
dve leti v Franciji.

V svojem pozdravnem govoru, ki 
ga je imel olb otvoritvi podpredsednik 
vlade LRS tov. dr. Marijan Brecelj, je 
med drugim izjavil: $ Pokroviteljstvo
prvega svetovnega padobranskega tek
movanja je prevzel voditelj naših na
rodov mairšal Tito. Naše ljudstvo vidi 
v tem priznanje dosedanjim uspehom 
te športne panoge v Jugoslaviji in velik 
poudarek njenemu nadaljnjemu raz
voju. Istočasno pa smatra to za izraz 
naše skupne volje za čim tesnejše in 
iskreno sodelovanje z drugimi narodi.«

Vsi inozemski gostje so se kljub ne
katerim organizacijskim pomanjklji
vostim kar naijpobvalneje izražali; o 
našem gostoljubju in o izvedbi sve
tovnega prvenstva. Spoznali so naše 
ljudi in državo, odslej jih bodo vezali 
lepi spomini na zgodovinske športne 
dneve, ki so jih preživeli na Bledu in 
Lescah.

KAKO SO SKAKALI-V BLEJSKO 
JEZERO

Preteklo nedeljo je bil glavni dan 
svetovnega prvenstva. Že zgodaj zju
traj so vozili posebni vlaki tisoče gle
dalcev proti Bledu. Iz najrazličnejših 
krajev so drveli po moderni gorenjski 
cesti tud; polni avtobusi, kamioni in 
avtomobili. Vsakdo, ki je le količka i 
zmogel, je hotel na lastne oči videli 
drzne padalce in mojstrsko izurjene 
pilote.

Tekmovali so dejansko v padalskem 
troboju. V petek so skakali na Lescah 
v cilj na letališču, v soboto so skakali 
z višine 2000 m (s poznim odpiranjem 
padala), na Bledu pa so skakali v je
zero. Startali so z Lesc. Bila je nena
vadna slika gledali padalca v kopalnih 
hlačkah in bosonogega, kako vstopa z 
zloženim padalom v letalo. Cilj je bil 
na Blejskem jezeru, označen s plavajo
čimi letvami.

Letalo je najprej preletelo jezero in 
cilj, da se je padalec orientiral, pri 
drugem ali tretjem preletu pa je že 
odskočil. Predpisana višina za odskok 
v vodo je znašala 350 m. Brž ko se je 
padalo odprlo, srno videli, kako. je pa
dalca streslo. Najprej se je gugal v ve
likih kotebih, kakor telovadec na kro
gih, potem se je začel umirjati. Padal 
je približno s hitrostjo 7 m na sekundo. 
Približno 100 m nad vodno gladino je 
začel odpirati jermenje padala. Tisti, 
ki v tem niso bili dovolj urni, so sko
čili v vodo še z navezanim padalom in 
so pri tem seveda precej zamudili. An
glež Thompson se je spustili že z višine 
približno 15 m in je postrani doskočil 
v vodo. Cilja seveda ni nikdo za-del, 
zato je moral plavaje pohiteti, da se 
je dotaknil z roko lesene letve. Videli 
smo nekatere izvrstne plavalce, neka
terim pa se je spet poznalo, da se bolje 
počutijo v zraku, kakor v vodi. Med 
slednje spada tudi prikupna, drobna, 
42 kg težka Francozinja Monkpie 
La Roche, ki je v krasni drži padala z 
letala, v vodi pa je bila povsem začet
nica in je plavala »psička«..

LETALSKI MITING NA LESCAH
Brž ko je bilo tekmovanje na Bledu 

končano, so zavile desettisočglave mno
žice proti Lescam. Tam so se gledalci 
razvrstili ob glavni cesti, okrog letali
šča in po bližn jem gričevju. Točno ob 
4. uri popoldne je prispel na letališče 
maršal Tito s spremstvom. Množice so 
ga prisrčno pozdravljale, pionirji v 
narodnih nošah so mu izročili šopek 
nageljnov in rožmarina. Takoj nato se 
je začel zaključni letalski miting.

Najprej smo videli produkcije mo
delarjev. Miniaturna letala z malim 
motorjem so tenko 
zabrnela, se dviga
la, spuščala in kro
žila. Za n jimi so 
bile na vrsti zračne 
jadrnice, na kate
rih so pokazali naši 
piloti znanje sve
tovnega slovesa. Po
samezne točke spo
reda so se hitro vr
stile druga za dru
go, navdušenje med 
gledalci se je stop
njevalo. Videli smo 
produkcije lovcev, 
artist Aleksič pa je 
na pr. navezal na 
letalo visečo lestev, 
na kateri je visel 
z zobmi.

Tudli za zabavo je 
bilo preskrbljeno; 
začetnik v vlogi pi
lota. Napovedovalec 
je povabit iz mno
žice gledalcev člo
veka. ki bi se rad 
naučil pilotiranja.

Prihitelo jih je 
okrog 30. Izbran pa 
je bil kajpada le 
edem. Dežnik je sti
snil pod pazduho, 
popil požirek za ko
rajžo in kmalu smo 
videli letalo, kako 
odletu je, starta, se obrača in pada. Vse 
kajpada hudo nerodno in veselo hkrati...

Preden se je polegel smeh, smo bili 
opozorjeni spet na letala, krožeča ne
kje visoko nad obronki Jelovce. Na

vrsti so bili padalci, naši in inozemski. 
Gledalcem je zastajal dih, ko so gle
dal; skoke z zadržanjem padala? V pr
vem hipu so bili padalci drobni, da si 
jih komaj zaznat na nebu, potem se ti 
je zdelo, da pada drobno pšenično 
zrno. Padali so s hitrostjo 180 km na 
uro. Nekaj sto metrov nad zemljo se 
je padalo odprlo, razgrnilo se je v lepo 
kupolo, ki omogoča . varen doskok. 
Blejski miting so zaključili naši pa
dalci z množičnim odskokom, istočasno 
jih je odskočilo čez 30, kar je bil pač 
najlepši prizor celokupne prireditve.

Na tekmah za padalsko prvenstvo 
je zmagal Francoz Pierre Lar d, drugi 
je Vukčevič Vojo (Jugoslavija), tretji 
Hans Walti (Švica).

Premalo zanimanja za dobro si var
Železničarji obnavljajo svoja tra

dicionalna podporna društva, ki so v 
dolgi dobi obstoja pred drugo svetovno 
vojno storila mnogo dobrega marsika
teremu članu, kadar ga je zadela ne
sreča s smrtjo v hiši, bila pa so tudi 
splošno koristna, saj so dele svojega 
premoženja investirala v obče koristne 
namene — za izboljšan je socialnih raz
mer in kulturnih .potreb malega člo
veka.

Pred nekaj tedni se je začela akcija 
za zopetno oživitev društev s prijavlja
njem članstva, predvsem prejšnjega, ki 
v letih po osvoboditvi n; bilo več de
ležno morebiti že doseženih pravic, ob
enem pa tudi novega, ki naj bi okre
pilo njegove vrste ter pomagalo tej 
plemeniti organizaciji do nekdanje 
veljave.

Iniciativni odbor za zopetno ustano
vitev tega humanitarnega društva med 
železničarji toži, da med množicami 
pripadnikov železničarskega stanu za 
pristop k njemu ni pravega zanimanja.
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Resda je do sedaj prejel okrog 800 pri
jav, ki izvirajo večidel iz Ljubljane 
in je med njimi tudi nekaj novilh pii- 
javljencev, kar kaže, da so ponekod 
tud; ''mlajši prav razumeli, da s kolek
tivnim včlanjenjem v tako društvo ne 
žrtvujejo nekaj dinarjev mesečno samo 
zase, temveč za pomoč vsej skupnosti, 
toda v splošnem je odziv na zopetno 
vrnitev v vrste tega društva mnogo 
premajhno. Napačno misli in ravna, 
kdor od bivših članov načeloma ni vo
ljan obnoviti članstva, saj bodo samo 
po tej poti spet oživele njegove pravi
ce, k'i si jih je bil pridobil, prav tako 
pa tudi ni dober tovariš, kdor noče nič 
slišati o takem društvu, češ da naj se 
za socialne in kulturne potrebe kdaj 
kolj in kakor koli vsakdo briga sam.

To je treba povedati, ker prevladuje 
vtis, kakor da bi iniciativni odbor delal 
in si prizadeval za obnovitev tega dru
štva v svojem interesu. Tovariši, ki so 
se oprijeli tega dela, imajo med prvimi 
prav taiko pred očmi -samo škupne ko
risti vseh in zato tembolj trdno raču
najo, da jih bo pri tem podprl čimvečji 
krog železničarjev, starih in mladih, 
upokojenih in aktivnih, ki so vendarle 
ena velika družina v naši socialistični 
skupnosti.

»turne, ki se mimogrede posumijo; otrokom: 
hlačke, ki so tople in ugodne, čeprav so mo
kre. Vse to so omami jive obljube najnovej
šega sintetičnega vlakna, imenovanega or
lon, ki ga smatrajo za naslednika im na
mestnika nylona.

Orion so odkrili v zadnji vojni. Do se
daj so ga uporabljali samo v industrijske 
namene, vendar bo kmalu zasedel prvo me- 
stvo med umetnimi tkaninami, saj lahko 
odlično nadomesti volno in umetno s vlilo. 
Orion je Četrto umetno vlakno, ki je izšlo 
iz laboratorija za dvema vrstama umetne 
svile in nylona. Za razliko od teh se orlon 
med proizvodnjo stalno menja. Ko v prvot
nem stanju izide iz tovarne, je zelo podo
ben bombažu. Izdelan kot sukanec, je po
doben umetni svili. Ko se na poseben način 
sprede in stke, postane podoben volneni tka
nini, pri tem pa ne izgubi svojih svojstev. 
Glavno svojstvo orlona je n epremo čl ji vos t. 
Orion ne more vpiti več vode kot 3 % svoje 
teže. medtem ko vpija umetna svila 5 % 
vode, če se namoči, volna pa vpije 4-krat 
toliko vode, kolikor sama tehta. Orion je 
prav tako odporen kadar je moker, kakor 
kadar je suh. Ko so ga za poskus leto dni 
pustili na dežju, je orlon zadržal 77 % svo
jih prvotnih svojstev. Sonce ne deluje na 
njegovo trdnost, prav tako ne morje, niti 
kisline, molji ali plesni. Zelo je prožen in 
lahek. Njegova glavna odlika je, da je to
pel kot volna celo takrat, ko je moker.

Ker to vlakno ne more šegniti, so ga 
najprej uporabljali samo v industriji, po

ko t sama karoserija in motor. Tudi tekstil 
za obleke že izdelujejo iz orlona. Sukna iz 
orlona imajo vse prednosti pravega volne
nega sukna, poleg tega se ne mečkajo, zelo 
lahko jih je prati in ni jih treba likati. 
Zavese iz orlona so nenavadno trpežne, 
barva je trajna in gube trajne. Iz orlona- 
svile delajo dežne plašče, klobuke, trajne 
dežnike, rokavice, delovne obleke, ki po
sebno dobro ščitijo pred vročimi tekočinami, 
kislinami in mastjo.

Orion so odkrili v laboratorijih Du Pont 
Nemoursu v Franciji. Sčasoma so znanstve
niki izpopolnili njegove kakovosti in 1948 
so že toliko napredovali, da so začeli izde
lovati orlon za široko potrošnjo. Letos so 
odprli tovarno! v nekem mestu Južne Ka
roline) z zmogljivostjo 3000 ton letno. Edina 
težava je bila v tem, da orlona niso mogli 
barvati. Šele konec 1950 so odprli v Ameriki 
veliko tovarno (stala je 30 milijonov dolar
jev), ki bo letno proizvajala 12.000 ton Or
iona v vseh barvah.

Orion je takoj preplavil .vsa. tržišča.. In
dustrija razpolaga z. zadostnimi količinami 
barv, potrebnih za orlon. Cenejši je od pra
ve volne in svile ter jima. uipešpo .konku
rira: Zato se številni ljudje sprašujejo, če 
bo spodrinil nylon. Specialisti trdijo, da ne 
bo. Nylon je vseeno najtrdnejše sintetično 
vlakno in zadovoljuje na vseh poljih, kjer 
koli ga uporabljajo. Orion ga ne bo spod
rinil, temveč ga samo nadomešča p ra; v tako, 
kakor druga na novo iznajdena sintetična 
vlakna. Bodočnost tkanine je v kombinaciji 
vseh različnih sintetičnih vlaken. Tako bo
do dobile tkanine zelo različna svojstva že 
po količini in vrsti posameznega sintetič
nega tkiva, uporabljenega v tej tkanini.
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IZGUBLJENE SINDIKALNE KNJIŽICE
Izgubili so sindikalne knjižice in jih pro

glašajo za neveljavne naslednji tovariši: 
Brglez Ana, delavka, članica sindikata pre
hrambene industrije; Vrhovec Pavle, iz 
Ljubljane št. knjižice 2133475; Štravs Martin 
iz Velenja št. sin d. knjižice 62773 Istočasno 
proglaša tov. Štravs za neveljavno osebno 
izkaznico št. Fo 427794.

Naročite srefhe
Državne razredne 
loteriie

Državna loterija FLRJ je s svojo 
reorganizacijo uvedla nov način Igranja 
na srečke Državne loterije: Vsako kolo 
traja en mesec, žrebanje je vsakega 10. 
in 15. v mesecu. Cela srečka stane 
100 din, polovična 50 din. Najmanjši 
dobitek je 200 din, največja premija mi
lijon dinarjev. Tudi način žrebanja je 
nov. Podrobno je bil opisan 6. julija t. 1. 
v Delavski enotnosti.

10. septembra bo žrebanje v Ljub
ljani in vsakdo bo imel priliko — pri
sostvovati žrebanju.

Igranje na srečke Državne loterije 
FLRJ je zelo priljubljeno. Poleg tega, 
da Državna loterija FLRJ Izplača Igral
cem velike vsote denarja za Izžrebane 
dobitke, ima Državna loterija FLRJ 
tudi važno vlogo v narodnem gospodar
stvu, ker ves za srečke zbrani denar 
stavi do izplačila dobitkov na razpolago 
državi, katera ga uporabi v korist na
rodnega gospodarstva.

Državna loterija FLRJ bo prirejala 
tudi razne loterijske igre v humane 
svrhe In v korist raznih množičnih orga. 
nizacij.

Priporočamo vam, da propagirate v 
vašem kolektivu igranje na srečke 
Državne loterije FLRJ in da njenim 
organom nudite vso podporo in potrebno 
pomoč pri izvedbi propagande in pri 
izbiri ter postavljanju zastopnikov za 
prodajo srečk v vašem kolektivu.

Ako vaša sindikalna podružnica na
roči srečke kolektivno, prizna Državna 
loterija FLRJ odgovarjajočo provizijo 
vaši sindikalni podružnici, ki jo lahko 
prosto uporabite v svoje namene.

Srečke lahko kupite v najbližji pro
dajalni srečk Državne loterije FLRJ ali 
pri zastopniku za prodajo srečk. Ako pa 
v vašem kraju ni zastopnika za prodajo 
srečk Državne loterije, lahko srečke na
ročite direktno na naslov: Državna lo
terija FLRJ, Ljubljana, poštni predal 
štev. 368.

papir iz trstike (bambusa). Seveda pa pride
lovanje papirja iz doslej znanih surovin ter 
s pomočjo kamnitega možnarja še z daleč 
ni moglo zadostovati za kritje naglo nara: 
ščajočih ljudskih potreb. Šele ko je neki 
Tsai-Lun iznašel mlin za drobljenje surovin 
ter pričel uporabljati poleg svilenih odpad
kov še razne druge cunje obrabljene ribi
ške mreže, razna drevesna vlakna, je bilo 
mogoče nuditi papir ljudskim množicam v 
neomejenih količinah.

Posledice iznajdbe papirja so bile za Ki
tajce neverjetne. Nagnenja za čitanje in pi
sanje, važnost naprednega pisanja in neka 
splošna z znanjem čitanja povezana izobraz. 
ba, je vplivala na izreden dvig kitajske kul
ture. Umetno risanje in slikanje na cene
nem papirju je postalo skoroda ljudska 
strast prodrl je boljši okus. ki je zapustil 
občudovanja vredne starokitajske lepotne iz
delke. Iznajditelja papirja Tsai-Luna so 
oboževali, postavili so mu posebno svetišče, 
tovarnarjem papirja je veljal kot duhovni 
zaščitnik.

Iz Kitajske je umetnost izdelovanja pa
pirja prišla preko Koreje na Japonsko, kjer 
je doživela še večjo pomembnost. Japonci so 
to pridobitev pripisovali naklonjenosti svo
jih bogov. Zgodovinski viri dokazujejo, da 
je leta 285 našega štetja nekdo prinesel iz 
Koreje na Japonsko prvo knjigo iz papirja. 
Toda trajalo je še nekaj stoletij preden je 
industrija papirja na Japonskem stala na 
trdnih nogah. Leta 593 ie nek učeni Korejec 
prinesel na Japonsko na papirju pisane 
pravne knjige, ki so jih poskušali ponare
diti, kar pa se jim ni posrečilo. Japoncem 
lastna potrpežljivost, vztrajnost in izredna 
marljivost so pripomogle, da jim je uspelo 
izdelovanje papirja v polni meri. Kvalitetni 
papir rahlo rumenkaste barve poznamo da
nes pod imenom: japonski papir. Japonci so 
v izdelovanju papirja dosegli tako izurjenost, 
da jim je trpežnost izdelka služila celo kot 
stavbni material v potresnih pokrajinah.

Važna za nadaljnji razvoj papirne indu
strije je letnica 751 n. š. Tega leta namreč 
so Arabci v bitki pri Kangliju na Tarasu 
zmagoslavno zajel; leno število kitajskih to
varnarjev papirja, ki so nato svojim gospo
darjem posredovali umetnost izdelovanja 
papirja oni pa so jo dali dalje v Egipt. 
Španijo in Italijo. Naglo širjenje industrije 
papirja po Evropi in količine, ki so bile na 
razpolago so rešile precejšen del antičnih

Proizvodnja papirja v XVI. stoletju
rokopisov, ki so jih do tedaj po samostanih 
uničevali z radiranjem, da so dobili cenen 
pergament za svoje religiozne spise cena 
novega pergamenta pa jim je bila previsoka.

Za golobe - pismonoše so Egipčani izde-r- 
lovali lahek papir »ptičji papir« v teži 
50 g I mi

Vrhunec svojec:a poslanstva je doseč:el 
papir, ko mu je bila poverjena funkcija de
narne vrednosti. Zlato srebro, drago ka
menje, sploh vse vidne in nevidne, otipljive 
in neotipljive premoženjske vrednosti si 
more človek nabaviti za po videzu nepo
membne in dostikrat natrgane, zamazane, 
zlepljene komadiče papirja, ki jim pridaj a- 
mo ponosno oznako: denar.

VELIK USPEH SLOVENSKEGA 
ŠAHA

Letošnje prvenstvo Slovenije pomeni ve
lik uspeh za slovenski šah. Prvič po vojni 
se je na enem turnirju zbralo vse, kar ima 
Slovenija najboljšega v šahu. Manjkajo samo 
dr. Vidmar, ing. Vidmar, mojstri Lešnik, 
Gabrovšek in Tekavčič ter trije mojstri kan
didati. Ogromno je turnir pridobil s sodelo
vanjem naših mednarodnih mojstrov Vasje 
Pirca in Stojana Puca. Moč v šahu si je 
moči pridobiti samo v borbi z močnejšim. 
Vtem ko so se danes slovenski mladinci bo
rili samo med seboj imajo letos priložnost, 
da se pomerijo s po vsem svetu priznanimi 
šahovskimi veličin&mi, kot so Pirc in Puo. 
Naša bodočnost je v mladini. — da je mla
dini dana priložnost napredovati y borbi s 
starejšimi, močnejšimi in izkušenejšimi po
meni, da je bodočnost slovenskega šaha na 
čvrstih temeljih Talentov nam ne manjka — 
to kaže že ta prvi turnir. Imena mladincev 
Grosek, Stupica. Trampuž Vospernik in 
Kržin so s turnirjem za prvenstvo Slovenije 
postala znana šahovska imena. Grosek je 
celo med favoriti, Stupica je v enem letu 
napredoval od IV. kategorije do I. ipd.

Prvi nastop in tudi že uspeh mladine je 
glavna, značilnost letošnjega prvenstva, Kaj
pak. izkušenost še zmaguje, Pirc premočno 
vodi. toda mladi si pridobivajo izkušnje.

Levačič je v X. kolu lepo premagal Puca 
in se povzpel v vodstvo za Pircem. Toda v 
naslednjem kolu je moral kloniti pred mla
dim Grosekom, ko ga je tako v vodstvu ujel. 
Oglejte si zaključek te partije.

črni: Grosek Branko

beli: Levačič Štefan 
Črni na potezi dobil

REŠITEV PROBLEMOV IZ PREJŠNJIH 
ŠTEVILK

Rešitev problemov iz prejšnjih številk: 
Štev. 31: 1... ,Tf4+ll

a) 1 Lf4:Le7l 2. Lg5 Lgo: mat 
h) 1. gf4:lf2 mat

Štev 33: 27 ___ Le2! 28. Df3 (na Tc2:t
Dc5+ z matom) Kf8 (ne 28... . Dc5 29. Kal 
Dc4:? 30. Da8 mat) in beli je brez obrambe.

Ureja uredniški odbor — Glavni urednik 
Tone Seliškar — Uredništvo telefon 45-38 in 
uprava telefon 49 70 M asa ry kova 14/11, v 
Ljubljani - Izhaja vsak petek - Mesečna 
naročnina din 25 - četrtletna din 75 — pol
letna din 150 celoletna din 300 - Račun 
pri podružnici Narodne banke v Ljubljani 
štev. 604 90321 4 — Tiska tiskarna »Ljudska 

pravice« v Ljubljani, Kopitarjeva 6.


